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Les mobilitzacions contra la guerra continuen malgrat que s'hagi iniciat

el conflicte bel-líe. La invasió d'Iraq podria haver provocat la desmoralit

zació de les persones pacífiques i pacifistes, es podria haver estés la idea

que no valla pena continuar protestant, pero la gent torna i torna a sortir

al carrer en totes les nombroses i variades convocatóries, Des de les aca

balles del franquisme, en que es va estendre pertot arreu la necessitat d'un

sistema basat en la democracia i les garanties de l'Estat de dret, no es

recorda un sentiment popular tan extens socialment, tan a flor de pell de

la ciutadania, tan insubornablement irreductible. A finestres insospita
des de pobles i ciutats de Mallorca hi compareixen pancartes contra la

guerra, llencols per la pau, cartrons amb un no a les bombes. Minuts de

silenci, iniciatives, a tot tipus d'actes, culturals, esportius, polítics, religi
osos. A les escoles, als instituts, a la Universitat, surten actes adesiara que

expressen dolor per les morts inútils d'una agressió injustificada i despro
porcionada. Hi ha cadenes humanes, gent que s'encadena, que s'estira en

terra com si fos una víctima civil com les que hi haurá a balquena. Les

cares dels manifestants també expressen la serena alegria de compartir
amb milions de persones també anónimes la defensa del valor huma més

básic, el dret a la vida. Potser no ho saben, pero el seu gest frenara eIs

ímpetus bel-licistes deIs poderosos del món i aturará més d'una guerra en

elfutur.

ulgunkaria}} i I'arbitrarietat del Govern central
EI tancament de l'únic diari en euskera,Egunkaria, ha generat preocupa
ció entre els qui creuen que la democracia és sobretot un sistema que
dóna garanties al respecte i a l'exercici dels drets i llibertats de l'Estat de

dret, entre els quals el dret a expressar i a poder rebre per mitjá de la

paraula tot tipus d'idees i de pensaments.
La llei no hauria de poder autoritzar el tancament de cap mitjá de comu

nicació, sigui quina sigui la seva ideologia, sense sentencia judicial ferma.

Altrament, com en aquest eas de tancament preventiu, s'obren les portes
a l'arbitrarietat del poder político Un tancament que té un factor que
n'agreuja els efectes en tractar-se d'una publicació en una llengua
minoritzada, la qual necessita poder disposar de mitjans de comunicació
escrits i audiovisuals per mantenir i guanyar coneixement i ús social.
En un sistema dernocrátic no s'hauria de poder segrestar.tota una publica
ció sencera, sinó cada número que, si és el eas, incompleixi la llei. Núme
ro a número. No de publicació en publicació. eas a eas. No d'arbitri a

arbitri.
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Ca alina Cirer,
candidata pel pp

• •

Catalina Cirer, després
de ser la delegada del

Govern durant set

anys, és la substituta
de Joan Fageda per

aspirar a ser batlessa
de Palma. El seu

objectiu «és

aconseguir la quarta
majoria absoluta».

Cirer és conscient que amb els anys
s'ha produít una pérdua, de vots

tot i que ho atribueix al desgast de

ser al poder i perque en l'ámbit es

tatal és el partit «amb la inercia

menys favorable a causa de tot una

serie d'esdeveniments».

- Com valorau aquests darrers

quatre anys del PP enfront de

l'Ajuntament de Palma?

Sempre he mantingut, des que em

varen nomenar candidata, que
tene un avantatge addicional so

bre la resta de candidats i és que jo
partesc d'una feina feta i d'uns re

sultats i d'un equip de feina conso

lidat i de tres majories absolutes
del PP. Per tant aixó és un reforc.
No hem de parlar de quatre anys
sinó de 12. La valoració no sola
ment com a candidata sinó també
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com a ciutadana és del tot positiva.
Palma té poc a veure amb la ciutat de
fa 12 anys, tan t pel que fa a

infraestructures com pel que fa a la eiu
tat que s'ha dissenyat, i també com a

imatge de ciutat que s'está projectant.

- I pensau que el ciutadá esta satis
fet de la gestió que s'ha fet? Loposi
ció ha criticat al pp la seva política
urbanística

- En línies generals el cintada esta
contento El ciutada aguanta estoica
ment les molesties d'unes obres per

que no queda més remei. Llavors
s'obliden aviat de les molesties

d'aquestes obres que duren dos me

sos o per ventura mig any o un any ja
que el resultat, una vegada culminat,
és més profitós i positiu a la seva bar
riada. En línies generals entenc que
hi ha una satisfacció dels ciutadans.

- Quins són eis eixos fonamentals
del programa del pp per a aquesta
legislatura?

- Hem de ser capaces d'apropar
l'Ajuntament a cada una de les barri
ades. S'ha d'assumir en dues o tres le

gislatures perque és difícil muntar una

infraestructura que permeti ten ir

ajuntaments a cada barriada. Un al

tre eix fonamental és el suport a la
família impulsant l'assistencia domi

ciliaria; bonificacions en consum

d'aigua a famílies nombroses; ade

quar els habitatges a les necessitats
social s, per exemple per a

minusválids; establir una xarxa de

guarderies, comencant pels empleats
municipals i en llocs on hi ha con

centracions d'empreses, en un polí
gon, per exemple. Eaposta cultural és

important i que a cada districte hi hagi
una oferta o unes necessitats cultu

rals cobertes sense renunciar a una

oferta cultural més amplia. Es pot cre

ar una xarxa de teatres. La compra de
Mar y Tierra és important per crear

una bona escola de teatre. Laposta per

l'esport.
Laposta per

que Palma

albergui la

Copa Ame
rica de Vela.
Palma ha de
ser la capital
turística del Mediterrani. E120% del
turisme de les Balears passa per Pal
ma. No ens hem de conformar a tenir
una bona oferta turística, sinó que
hem de ser capaces que sigui un cen

tre de convencions; el Palau de Con

gressos, per tant, és indispensable per
a la ciutat. També és necessari un cen

tre d'investigació turística.

cárrec institucional no he estat mai
candidata. En tot cas farem feina per

que tot vagi bé i per recuperar elllistó
i la situació del PP en l'ámbit munici

pal de Palma. Anem a les enquestes.
J o hi cree en les enquestes. És un punt
d'analisi i de referencia per corregir

«Lúnico possibilitat de
Govern del PP a Palma és una

majoria absoluta»

- La darrer legislatura el pp va tor

nar a guanyar a Palma en solitari,
pero per molt poco Les darreres

enquestes diuen que el mes de maig
perdrá la majoria -eIs 15 regidors-, i

passará a 12 o 13 regidors. Caldrá,
per tant, un pacte. S'han analitzat

aquests factors i s'ha fet autocrítica
en el partit?

- És veritat que la tendencia és bai

xar, pero també és una tendencia 10-

gica. Tenir el poder o tenir la respon
sabilitat del Govern sempre produeix
un desgasto Per tant hi ha un desgast
d'uns equips que fa el PP. En aquest
punt es proposa un canvi. Quan es

proposa un candidat, aquest sempre
és una incognita i jo ho som més per

que encara que dugui molts d'anys de

esforcos importantíssims. En tot eas

jo sempre dic que la principal i mi

llor enquesta és la del 25 de maigo
Quant a aquestes enquestes, és evident

que a qualsevol candidat li agradaria
que tot fos bo. Pero s'ha de dir que hi

ha aquests resultats en un moment en

que encara no s'ha produít l'efecte de
sortida pública de Catalina Cirer com

a candidata, perque jo estava condi
cionada per la meya activitat com a

delegada del Govern i per tant no

podíem fer la projecció pública per

que pensávem que no era correcta. A

més el pp és el partit que estatalment
té una inercia menys favorable per
una serie d'esdeveniments que es

produeixen en un ambit més general.
I aixó denota que malgrat tot tenim

molt de potencial i que seguim tenint

una base importantíssima que ens sus

tenta, que seguim tenint el candidat
més conegut i més valorat de l'Ajun
tament de Palma.

- Tenint en compte les enquestes,
sembla que I'equip de l'Ajuntament
sortirá d'un pacte. Pensau que sera

un Pacte de Progrés?

Gianni Rodari

Infants de O a 4 anys
Ensenyament en catalá

Pedagogia activa

Grups reduíts
Servei de cuina

ARQUITECE BENNAsSAR, 46

07004 PALMA - Tel. 971 29 90 86
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- Jo he mantingut la mateixa tesi,
que sembla, a més, que no fa gaires
gracia als candidats: hi ha dues

persones que tenen possibilitats de
ser batle de Palma: Catalina Cirer
si el PP guanya per majoria abso

luta, i l'altre, Eberhard Grosske si

- Assumint aquesta situació po

lítica, el vostre paper com a can

didata és molt més difícil actual

ment que la situació de Fageda
ara fa dues legislatures. Presen

tar-vos a aquestes eleccions, no

ho veis com un repte o sacrifici

pel partit?

«El ciutcdó esta satisfet
de la gestió que el pp ha
fet a Ciutat»

el PP no tingués la majoria abso
luta. És una idea sense gaire fona
ment teóric i per ventura només és
una opinió o in tuició de Catalina

Cirer, que ha viscut els esdeveni
ments dels darrers quatre anys.

- Tan clar ho veis?

- Lúnica possibilitat de Govern
del PP és una majoria absoluta. No
hi ha possibilitat de reeditar pac
tes i les proves dels darrers dies
m'ho demostren. Mai en la histo
ria de la democracia no s'havien
unit en una roda de premsa tots els
candidats parIant en contra de la
candidata del PP. I per que
Grosske? Perque entenc que dins
les negociacions pot ser la perso
na més ben situada i perque quant
al tema de repartiment de quotes
de poder és una persona que ha
estat conseller, que té la confianca
del president Antich i que suposa
un aire nou dins tot el que seria un

sector d'esquerres diferent d'alló

que és Antoni Roig, que repeteix
com a candidat sense exit en les
eleccions municipals.

- Jo, no! Ser
candidata és per
mi un orgull,
una il-lusió i la
maxima aspira
ció que podria

tenir dins el món de la política. He

gaudit rnolt dins la política. He es

tat consellera de governació tres

anys. La meva primera entrada en

la política va ser aIs 29 anys, tot i

que era militant de base des que en

tenia 17. Conec el partit per dins,
pero ara tene l'oportunitat d'un
cárrec nou, amb una responsabili
tat i un equip de gent jove. Des

prés vaig tenir l'oportunitat de ser

delegada del Govern quasi set

anys. Ha estat un creixement per
sonal i polític importantíssim. A

mi, arnés, m'ha agradat moIt més

la feina de carrer que la feina de

despatx. EI contacte directe amb

els ciutadans m'agrada molt, i no

puc concebre la meva vida en un

altre lloc que no sigui Palma. I si
em donen la oportunitat de poder
tocar gent, de ser el polític més pro

per als ciutadans, a la meva ciutat,
no puc interpretar mai, per tant, la

meva candidatura en elau de sa

crifici. Passi el que passi sera bo

per a Cirer i per al PP. EI meu gran

repte és aconseguir el millor per al
meu partit i per a la gent, i la quar
ta majoria absoluta per al meu par-

Dos
•

tit i per als ciutadans de Palma.

- Que opinau sobre l'actitud de

Bush respecte del seu paper en

tomd'Iraq?

- En principi esta fora de tot dubte

que jo, igual que el Pp, estam a fa

vor de la pau. Estam a favor de la

pau, pero en contra que en el món

hi hagi una persona amb un poder
autoritari i amb un arsenal que

pugui posar en perill a tota la hu

manitat.

- EIs problemes sorgits amb la

vostra candidatura i les vostres

condicions de no presentar-vos
si José Maria Rodríguez figura
va en la llista, han perjudicat el

vostre partit? Quina lectura final
feis de tot aixó?

- Aquest tema s'ha volgut explicar
en elau de conflicte. EI meu plan
tejament no és mai en elau de con

flicte. No som una persona de con

frontació, sinó de diáleg, Era sim

plement una presa de decisió que
va sortir en l'ámbit que havia de

sortir, que era estrictament del par
tit. Era una decisió que jo prenia.
Pero aquest terna surt i provoca tot

el que ha provocat. D'aixo, quina
lectura en faig? És un terna resolt

que es va solucionar on s'havia de

solucionar, que era dins l'ambit del

partit, i a partir d'aquí girar pagina
i continuar fent feina. José Maria

Rodríguez és una persona indis

pensable per a qualsevol candidat.
És el secretari general del PP i a

més és el president territorial del
PP a Palma i necessit el seu suport
i la seva empenta per continuar.

suport de
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Antoni Roig,
candidat pel PSI B-PSOE

uta dreta privatitza guaDys

No es mostra d'acord amb el fet que
Palma sigui una ciutat indiferent i

posa com a exemple la manifesta
ció historica contra la guerra del

passat 15 de febrero Donar ajudes
al primer habitatge, dotar
d'infraestructures básiques a totes

les barriades i garantir la gratuítat
dels llibres de text són les seves

promeses.

- Sou el candidat amb més expe
riencia en política municipal.
Aquesta legislatura és la defini
tiva per a Antoni Roig?

- Trepitjant carrer i escoltant la

gent veig que hi ha un esgotament
de l'actual model de ciutat. I veig
que cada vegada som més els que
demanam el canvi. Palma neces

sita un canvi i cree que aquesta
vegada sí, aquesta vegada el canvi
sera possible a Ciutat.

- Definiu com ha estat la gestió
que ha fet el pp en aquests dar-

.

rers quatre anys?

- EI PP mateix ho ha assumit can

viant una mica tot el que és l'es
tructura actual. Palma cada vega
da més és una ciutat provinciana,
més trista i grisa. Hi ha dades ob

jectives. Palma és una de les 10 eiu
tats més insegures d'Espanya,

i socialilza perdueSD
lOAN FABREGlIFS

d'acord amb el Ministeri d'Interi

or, una de les 5 ciutats més brutes

d'Espanya segons l'OCU. La gent
té problemes d'habitatge. No s'ha
fet política d'habitatge a l'Ajunta
mento Prácticament no s'han ce

dit solars a la Conselleria per fer
centres de saluto El mateix passa
amb les escoles. En canvi, s'han
fet inversions bestials en el centre

i s'ha descompensat la ciutat. EIs
barris tenen els mateixos proble
mes que fa quatre i vuit anys, pero
encara més agreujats.

El socialista Antoni

Roig aspira a la batlia
de Palma des de la

. , .

seva experiencia en

política municipal
perque es mostra

convencut que el PP

«ha entrat en

descornposlció».



- Quin és el principal problema
que hi ha a Palma?

- Uhabíratge. Per aixó he plante
jat ajudes directes a l'habitatge fins

a un rnáxim de deu mil euros. I amb

dues variables, que són el nivell

xoc de neteja. Palma necessita es

pais verds, connectar els barris, so

terrar les vies del tren i obrir un

gran corredor que connecti la pe

riferia amb la placa d'Espanya.
Palma necessita recuperar espais
per a la gent i millorar el transport

públic creant

noves línies i
millors fre

qüéncies de pas.
A més el pp ha

cornencat a

privatitzar algu
nes línies de

bus. Ha comencat amb el bus tu

rístic, amb que l'empresa pot gua

nyar doblers. És la historia de sem

pre: la dreta privatitza guanys i so

cialitza perdues, Nosaltres garan
tirem el servei públic tenint clar

que el transport públic necessita

subvenció. Un altre punt molt im

portant del nostre programa són

les barriades. Volem fer una ciutat

més compacta, fer petits ajunta
ments, petites ciutats entre 25.000 i

45.000 habitants per fer possible
infraestructures des de les quals la

gent pugui accedir a tot caminant

només deu minuts. Per tant, hi ha

d'haver a prop l'escola, el metge,
la zona verda, el poliesportiu, el
centre de tercera edat, és a dir,
infraestructures básiques i impres
cindibles per als ciutadans. Nosal

tres, a més, no posarem obstacles

com ha fet el PP per cedir solars

per construir centres de salut i es

coles. Ara el Govern demana a

l'Ajuntament que cedeixi solars. Jo
puc garantir que d'aquí a mig any
ens diran que no ho facem tan avi

at. Un altre compromís del PSIB-

de renda i la tipologia de l'habitat

ge. Cree que el primer compromís
ha de ser aquest: ajudar la gent a

accedir al primer habitatge, garan
tir-ne el dret constitucional. Aixo

s'ha de fer amb una política con

creta de nou habitatge i després una

xarxa d'habitatges de lloguer per a

joves i una xarxa d'habitatges per
a gent gran. I estic pensant en la

gent que comenca, siguin persones

individuals, siguin parelles joves,
que es volen casar o famílies que
duen tota la vida anant de lloguer
o col-Iectius específics amb proble
mes concrets: minusválids, viudes,
etc.

- Eixos principals del PSOE
PSIB?

- Per una banda, la seguretat, que
estaria reforcada amb un compo
nent clar, que és la policia de barri,
la dotació de 217 efectius per co

brir els barris d'acord amb la de
manda de la gent. Un altre eix és la

neteja. Palma és una ciutat bruta.

És necessari, per tant, un pla de

suport de

Dos
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PSOE sera la gratuítat dels llibres

de text de primaria.

- Palma continuara essent indi

ferent en aquestes properes elec

cions?

- Després de la manifestació his

torica que hi va haver contra la

guerra ningú no podrá dir que la

ciutadania és indiferent. Amb el

fred que feia i la gentada que hi

havia he vist que Palma és una eiu

tat viva i la gent es mobilitzará pel
canvi.

- Que opinau de Bush i la seva

política contra l'Iraq?

- Impresentable. I és del tot pro

vincia i seguidista que el senyor
Aznar vulgui ser més proamericá
que el president dels Estats Units.

És una guerra absurda i inútil en

que no hi haurá ni guanyadors ni

perdedors, sinó que hi perdrem
tots, sobretot perque no esta justi
ficada. I l'actitud del govern espa

nyol és un insult a la intel-ligencia.

- Veis possible un pacte de pro

grés a Palma?

- Jo cree que els pactes i els diálegs
són bons en política i el que passa
és que el PP esta al final d'un cicle,
ja no pot oferir res a la ciutadania.

I el que ha passat amb Rodríguez i

Cirer demostra que el PP esta en

descomposició i per tant no esta

en condicions d'oferir una alter

nativa creíble.
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Pere· Muñoz,
candidat pel PSM

((

Actual director general de Cultura
del Govern i compromes amb la

llengua i la cultura de les Illes,
Muñoz creu imprescindible una

política lingüística a Palma -<<ine
xistent avui en dia-, adverteix que
el principal problema de Palma és

de política social i considera fona
mental que la institució recuperi el

diáleg i la transparencia entre els eiu
tadans a través d'un nou reglament
de participació ciutadana.

- Sou el director general de Cul
tura del Govern. Que us ha im

pulsat a presentar-vos a candi
dat del PSM a Cort?

- Sempre m'ha agradat molt l'ám
bit de la política municipal perque
és molt proper aIs ciutadans. Veus
i vius molt de prop els problemes
de la gent i pots cercar solucions a

qüestions molt concretes. No és la

gran política com pot ser la feina
del Govern en moltes ocasions o

la feina del Consell. I a Palma m'ha
fet ganes sobretot el repte de recu

perar la il-lusió de la gent. Que pen
sin que no tots els polítics són

iguals, que hi ha gent que posa

passió, voluntat i ganes a les co

ses. Ens podem equivocar, pero en

tot cas ho farem amb bona volun
tat i no en benefici propio

- Quina valoració fa el PSM so-

bre la gestió del PP en aquests
darrers quatres anys en que ha

governat Ciutat?

Pere Muñoz és el
candidat més jove
que es presenta a

la batlia de Palma.
En aquest cos la

joventut no va

associaa. b la

- Cree que han estat els anys del
divorcio EIs anys en que un batle
surt del seu despatx només quan
ha d'anar a una inauguració. EIs

anys en que es deixa de xerrar amb
la gent i de dialogar. EIs anys en



que es carreguen definitivament el
teixit associatiu. EIs anys en que s'eli

minen eIs consells d'área, és a dir, or

gans de participació deIs ciutadans.

Són eIs anys en que es fan obres i es

deixa de pensar en l'urbanisme co

mercial, i aquestes obres es fan a pe-

polítiques socials, cal recordar que a

Palma només tenim 4 escoletes infan

tils. Continuam tenint molt pocs ca

sals d'infants i de ioves. El problema
de Palma és un problema social i de

polítiques socials.

«EI PP ha convertit Palma

en una ciutat desfigurada
i impersonal»

- En que es

fonamenten
els eixos

principals
del vostre

programa
electoral?

Llibres
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sar deIs ciutadans, que no les volen, a

pesar dels comerciants, que han de tan

caro Són els anys de la manca de planifi
cació i sobretot de la manca de pensar
una estructura dins Palma. S'han limi

tat a posar pegats. Ara feim una placa
d'Espanya com la que hi ha en una de

terminada ciutat, posam uns fanals com

eIs d'una altra ciutat. Per tant la identi

tat propia de Palma i també la de ciutat

mediterránia no es tenen en compte, i
al final tenim una ciutat desfigurada,
una ciutat molt impersonal.

- Pensau que I'urbanisme és un deIs

principals problemes que té Palma?

- No, cree que eIs principals proble
mes que té Palma són en socials. EIs

temes de patrimoni urbanístic són

molt irrecuperables, pero Palma so

bretot és una ciutat sense cap política
social. No hi ha educadors de carrers.

No hi ha hagut cap necessitat d'assu

mir el flux migratorio No hi ha políti
ques socials vers les famílies

desestructurades i les persones majors
que viuen soles i que no tenen aten

ció domiciliaria. Hi ha manca de re

sidencies. I després, quan parIam de

- Palma és una ciutat per a les perso
nes. I aquí entra l'ámbit social de que
hem parlat. La nostra idea és augmen

tar la participació a Palma mitiancant
un nou reglament que hem presentat
en que es preveu la creació d'assem

blees territorials, d'assemblees secto

rials i de memóries participatives, tal

com hi ha a Girona, Tarragona,
Bilbao i altres ciutats, per evitar pre
cisament la manca de credibilitat de les

institucions. Fer un proiecte comú en

tre els ciutadans. La política del PP s'ha
centrat en el centre historico Aixo es

pot fer sempre que no vagi en detriment

de les barriades. I en aquest moment el

que s'ha fet ha estat abandonar els bar
ris i els pobles de Palma, i sobretot el

que més ha fallat és l'abandonament

deIs barris, que s'ha concretat en la

manca de qualitat de vida. S'han aban
donat les petites coses i s'ha apostat per

grans projectes de grans pressuposts,
com fer aparcaments.

- Com a director general de Cultura

del Govem i com a candidat a la
batlia de Palma, com veis Palma

quant a l'educació, la cultura i la

llengua?

___mbat

Dos
- Palma és una ciutat que s'ha de

mallorquinitzar. I es mallorquinitza
amb una bona política cultural i lin

güística. Per comencar, la política lin

güística ha d'existir, tot i que la man

ca de política lingüística és una ma

nera de fer política lingüística. Hi ha

d'haver col-laboració amb altres ins

titucions, exigencia de catalá aIs fun

cionaris, ajudes a la retolació, canvis

de les plaques del carrer -que és una

vergonya que encara estiguin com

estan-, campanyes d'incentivació per

usar la llengua en el món esportiu,
etc. I s'han de fer campanyes dirigi
des aIs milions de turistes que visiten

la ciutat perque coneguin que Palma

té una entitat, una cultura i una llen

gua diferents, que els singuralitza i que

els fa més interessants. En l'ámbit de

la cultura, cree que un ajuntament
no ha de prioritzar tant l'exhibició,
sinó la creació. El que no és possible
es que es gasti el 99% del pressupost a

exhibir, gasti tan poc a ajudar eIs cre

adors. Nosaltres proposam la creació

de l'Escola Municipal d'Arts Plasti

ques, la creació de l'Escola Munici

pal de Música, que qualsevol ajunta
ment té. I aixó és ajudar a la creació.

Nosaltres hem elaborat un programa
electoral en que hi ha un apartat d'art

escéniques, un de música, un de cine

matografia, un del món delllibre... En

definitiva, les persones han de veure

que ens comprometem.

- Entreveis un pacte de progrés a

Palma?

- Cree que no hi ha dubte que hi haurá
un pacte de progrés al'Ajuntament de

Palma. De fet, no cree que hi hagi cap

partit que pugui pensar el contrario
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Ferran Trujillo,
candidat per UM

((

Misser de professió, la seva orato
ria punxant s'ha fet notar en

aquests darrers quatre anys en els

plens de Cort contra l'equip de

govern del consistori, especial
ment contra el regidor José Maria

Rodríguez. Quan li demanen, pero,
si creu que a Palma hi haurá pacte
de progrés diu que «el pacte el de
cidiran els ciutadans» i que «in

clourá Govern i Consell». El pro

grama que presenta UM es fona
menta en dos eixos: «EIs barris i
els pobles de Palma, i la necessaria

llei de capitalitat.»

- Repetiu com a candidat d'Unió

Mallorquina. Que és el que us ha

impulsat a tomar a presentar-vos
al'Ajuntament?

- Consolidar el projecte d'Unió

Mallorquina a Palma. És necessa

ri un partit com el nostre a Ciutat,
un partit que fuig dels radicalismes
de dretes i esquerres i que intenta
moderar el debat político Cree que
la presencia d'Unió Mallorquina
a l'Ajuntament de Palma s'ha fet
notar i que, amb vista al futur, sera

dau per a la governabilitat.

- Valoració d'aquests quatre anys
de gestió del pp a Corto

- Per ser més exactes, hem de va

lorar els darrers dotze anys de ges
tió. Són massa anys, i amb maiori
es absolutes encara es fan més fei-

xucs. No ha estat tot dolent ni tot

bo, pero la mediocritat a totes les

arees ha estat la seva característica
més evident i, en lloc d'impulsar
Ciutat cap a la modernització, el

que s'ha aconseguit és anquilosar
la en la més absoluta de les apaties.
Han entes la seva majoria absolu
ta com una eina per comandar, que
no governar, d'esquenes a una

gran part de la ciutadania. I en

aquests darrers quatre anys de ges
tió del PP se n'ha demostrat l'esgo
tament, la carencia de decisió de
futur i també, fins i tot, comenca a

baixar la il-Iusió. S'ha notat una

EI candidat d/UM1
Ferran Trujillo, és

el portaveu del vot

de la «rnodercció»
a Palma.



falta de generositat i una falta de

visió, i aixó ha provocat que la eiu

tat s'hagi endarrerit quatre anys
més amb tots eIs objectius que són

clars per a tothom. EI més sagnant
de tot, pero, és que s'han tancat

dins de Corto No han estructurat el

- Des de les diferents árees que

tracta el nostre programa, volem

aconseguir fer una ciutat per als

ciutadans i prioritzar la recupera
ció de les zones més afectades per

la degradació. Sense dubte, el nos

tre programa es fonamenta en dos

eixos essenci
aIs: eIs barris i

eIs po bIes de

Palma i la neces

saria llei de ca

pitalitat. Aixó

equivaI a dotar

d'infraestructures

de tot tipus aquests barris i apostar
de manera molt clara per la recu

peració i la rehabilitació enfront

del creixement destructor del nos

tre territori i de la nostra ciutat.
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que s'entén com a societat civil,
que hauria de ser, com nosaltres

en som partidaris, una ciutat amb
districtes.

- Per UM quins són els princi
pals problemes de Palma?

- Manca de gestió urbanística, cosa

que permet l'especulació, i en con

tra de l'ordenació adequada i ne

cessaris de la ciutat; greus proble
mes d'habitatge, de seguretat, de

neteja i, sobretot, un enorme dese

quilibri dels barris, fruit d'un cons

tant obIit que condueix inexora

bIement cap a la degradació. Les

barriades han estat completament
abandonades. Barriades, que s'ha
de recordar, tenen més habitants

que bastants pobles i així i tot es

tan mancades d'infraestrutures ba

siques. És una vergonya que una

barriada no tengui ni zones ver

des ni zones esportives ni escolars.

- Quins són eis punts principals
i fonamentals del vostre progra
ma electoral?

- La gran majoria deIs partits,
quan fan referencia a la llengua
catalana, ho fan només amb el

terme de «la nostra llengua», un

terme molt ambigu i cómode.

Sembla que aIs partits, el vostre

inclós, us costa dir llengua cata

lana, per que?

- Cree que és així per una perver
sitat. Hi ha hagut una serie de sec

tors i de gent que han fet de la llen

gua un arma política. Fins i tot s'ha

arribat a dir que desaparegui la

nostra llengua, la qual, per cert, jo
no tene cap problema a dir que és

la llengua catalana. I aquells que
defensen alló contrari haurien de

fer una reflexió ja que es passaren
dient que el mallorquí és el dialec

te del catalá, I ara resulta que ho

volen pujar a categoria de llengua.
I amb aixó el que fan és perjudicar.
Cree que la gentés cada vegada més

"Encara queden botigues"
CA."'� PO"""'A.'" rc.:

V

conscient de les beneitures que

aquests diuen. I arribara un mo

ment en que es podrá dir llengua
catalana. En tot eas vull deixar ben

clara una cosa: de d'UM,
culturalment, mai no negarem qui
nes són les nos tres arrels. I és una

bestialitat negar-les. Políticament

allá esta Catalunya i aquí nosaltres.

Pero una altra cosa és que nosal

tres vulguem ser sobirans política
ment i territorialment i l'altre que

neguem els nostres avantpassats.
També cal dir una altra cosa. A mi

em produeix una gran alegria quan
en el diccionari catalá es reconei

xen no sé quants modismes ma

llorquins que hi queden inclosos.

Aixó és un exit. I també vull dir

que, si bé és cert que la nostra llen

gua és la catalana, jo també vull

defensar la nostra parla, que no té

res a veure amb la llengua.

- Veis factible a Palma un pacte de

progrés equivalent al del Govem?

- EI pacte el decidiran els ciuta

dans amb el seu vot el dia 25 de

maigo En tot eas, el pacte, per acon

seguir l'impuls que ha de menes

ter Palma, inclourá Govern, Con

sell i Ajuntament de Palma.

- Que pensau sobre el president
Bush i la seva actitud enfront del
tema d'Iraq?

- És l'ambició de governar el món

amb un absolut menyspreu pels
drets dels pobles i en defensa d'in
teressos economics molt concrets.

Unió Mallorquina aposta per la

pau, per I'ONU i per la Unió Euro

pea.
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Eberhard Grosske,
candidat' per EU

((

La seva presencia a Palma no és

casualitat que respongui a una

estrategia de partit per posar un

home de gran pes polític a Pal

ma, una ciutat que dur tres legis
latures en mans de la dreta.

Grosske destaca que els grans ei
xos d'EU a Palma són la política
de l'habitatge, dotar de vot els
ciutadans de cada barri per im

pulsar polítiques prioritáries i

impulsar una política
mediambiental «del tot necessa

ria» per a una Ciutat «angoixant».

- Parlamentari, conseller i ara

candidat a Cort, que és el que
us ha impulsat a fer aquesta
passa?

- Cree que la situació política de
Palma. Parlam d'una ciutat des
encisada. Hi ha un malestar im

portant en relació amb la ciutat.

La gent no se sent cómoda. I tam

poc no hi ha prou claredat i en

tusiasme per canviar-la, I de qual
que manera el que hem pretes des

d'Esquerra Unida, des d'aquesta
candidatura, és aportar el nostre

gra d'arena perque hi hagi clare
dat i entusiasme en la ciutada

nia, perque els problemes tenen

una solució possible i perque és

possible dur a terme aquestes 80-

lucions. De qualque manera s'ha

de cap girar aquesta situació pe
nosa que es va donar el 1999

d'una abstenció que va ser del 53

per cent, la més alta de totes les

capitals d'Espanya. Aixó és el que
s'havia de canviar. El raonament

de la meva candidatura ha estat

la situació de la nostra ciutat i

Eberhard Grosske és el

candidat a la batlia de
Palma per Esquerra Uni

da. La seva trojectóric
política és di0110 més

al:)un t: dlputot,
I valedor de la
ocial ...



les possibilitats enormes de provo
car un canvi, pero logicament aixó

vol dir que els partits es banyin i

facin una aposta per aixó.

- És veritat que la majoria deIs

ciutadans de Palma no varen acu-

zones on es triín compromisos per

a cada una de les zones. 25 progra
mes de caracter sectorial amb la

idea que aixó que surti escrit,

d'aquest debat obert que fem amb

els ciutadans, siguin compromisos
que la gent ens pugui demanar a

partir del dia
25 de maigo
Pretenem

així comba
tre l'escepti
cisme que

desperten
les mesures

dir a votar en la passada legisla
tura. Si aixó tornas a passar, esta

nem parIant d'un fracás de la clas

se política. Per que es produeix
aquesta gran abstenció?

- EI PP ha estat dotze anys en el

Govern. Vull recordar que al senyor

Fageda se'l coneixia per Sisí, per

que a tothom que li presentava un

problema li deia: «Sí, sí, no et preo

cupis.» I, és clar, dotze anys de «sí,
sí», amb molt poques realitzacions

i solucions darrere, provoquen aixo.

Provoca que la gent no es cregui les

propostes que li plantegen global
ment des de la instancia política,
logicament parlant en uns termes

molt categórics i exagerats. Per tant

des d'Esquerra Unida no tan sols

volem fer aquesta aposta forta per

Palma sinó que també des del punt
de vista del programa farem una

aposta molt forta i molt seriosa de

concreció, de credibilitat i de recer

ca de la credibilitat. I en aquest sen

tit nosaltres endarrerim el disseny
de programa per poder aterrar amb

un programa concret territoria

litzat, és a dir, dividir Palma en 38

de caracter político

- Una altra pregunta obligada: al

vostre parer, quina ha estat la ges

tió del PP en aquests darrers qua

tre anys a Cort?

- Com quasi sempre la dreta ha fet

una aposta clara per les pedres i no

per les persones. Aquí hi ha hagut
mol tes ganes de deixar una em

premta de pedres sobre la ciutat i

de cuidar-se poc dels ciutadans. I

aixó té múltiples manifestacions,
entre d'altres, lógicament, tot alló

que són polítiques socials, políti
ques de protecció de la família ha

estat descuidat. I alló que és la polí
tica de les pedres no ha estat des

cuidada, ha estat prioritzada i deso
rientada. És a dir, s'ha fet un urba

nisme caótic, a la carta: s'anava

modificant el PIa general no d'acord

amb una visió global de la ciutat
sinó d'una necessitat. I pel que fa
als temes de mobilitat dins Palma,
que esta molt lligat al problema de

l'urbanisme, hi ha hagut una man

ca absoluta d'imaginació, en lloc de
trencar aquesta angúnia que signi-
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fica moure's per Ciutat amb una so

lució imaginativa s'ha fet aquesta

política de construcció d'aparca
ments, majoritáriament al voltant

de les avingudes, i alguns projectes
al centre mateix, que en definitiva

el que diuen és: «Organitzem el

caos perque sigui més suportable,
pero no combatem el caos.» Ha

maneat, per tant, una aposta clara

pel tema del transport público És
veritat que ha millorat el tema de la

flota, pero no el fons de la qüestió,
que és convertir el transport públic
en una alternativa barata i cómoda

al transport privat, que és una ma

nera d'arreglar una ciutat amb

aquesta densitat de cotxes com te

nim aquí. Aixo no s'ha volgut
afrontar. I aquesta política d'apar
cament no servid ni hauria servit

en el futur per afrontar la qüestió.
En resum, el PP ha fet polítiques de

pedres prioritzades i desorientades,
i la política per a les persones ha

estat oblidada.

- Quins són eIs eixos del progra
ma d'Esquerra Unida a Cort?

- Un tema fonamental és el de l'ha

bitatge. L'Ajuntament de Palma no

s'ha agafat seriosament el proble
ma de l'habitatge. Ens trobam en

una ciutat amb problemes d'habi

tatge importants. EIs preus s'han

encarit d'una manera extraordina

ria. :CAjuntament en tota aquesta
legislatura no ha fet el que han fet
moltíssims d'ajuntaments de les

Illes Balears, que és posar solars a

disposició de l'Ibavi per construir

habitatges de protecció oficial, ni
ha fet una política propia de pro
moció d'habitatge de protecció ofi-
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cial ni ha posat en marxa altres

instruments per promoure tota

aquesta qüestió. I aixó és una de
les grans taques de la gestió de
PP. Tot el patrimoni de sol de
l'Ajuntament s'ha destinat a fi

nanear inversions diverses pero
no a fer una política d'habitatge.
Un altre problema que nosaltres
ens comprometem a arreglar són

els pressuposts participatius. Sa
bem que és una experiencia in

cipient i que la ciutadania no

coneix detalladament. Aquí hi
ha un potencial enorme perque
la gent de qualque manera agafi
la responsabilitat de prendre de
cisions per ella mateixa, i que els
ciutadans d'una barri siguin els

que marquin les propostes

prioritáries i no a través de re

presentants polítics, per exem

ple, les inversions en aquell bar

ri. Aixó suposa tota una cultura

política dins Ciutat. Les experi
éncies que s'han produít dins i
fora de l'Estat espanyol han es

tat positives i demostren que
cada vega da més provoca un

major engrescament de la gent.
Lligat amb aixó, i dins un pla
més polític, s'ha de comptar amb
el suport de les entitats de carac

ter general. No pot ser que enti-

tats veínals, d'autojuda, entitats

juvenils, culturals, depenguin
sempre de l'heroisme dels seus

gestors. Es necessita suport de
l'Ajuntament perque la ciutada
nia s'articuli i sigui un teixit viu
i organitzat. Laposta pel trans

port públic sera fonamental i

l'aposta per les polítiques soci
aIs -educadors de carrers- seran

prioritáries. També des del punt
de vista mediambiental EU fa
feina per una proposta molt am

biciosa d'articulació d'idees i

d'espais verds de la ciutat. Espais
verds amb caracter d'espais na

turals, que hi pugui haver la zona

de ponent enllacada amb la zona

de la Serra, arees recreatives,
pares més urbans. Cal fer un di
buix de la Palma verda. S'ha de
fer una xarxa de carril bici que

sigui potent dins Ciutat, i que la

gent pugui utilitzar la bicicleta i

dissenyar qualsevol desplaca
ment dins aquesta xarxa, de tal
manera que pugui anar de Son

Rapinya fins al final de les avin

gudes amb seguretat.

- Pregunta universal: que
opinau de Bush?

- Bush, en termes polítics euro-

peus, és un líder de l'extrema dre

ta amb tot el que aixó significa.
Pero, és clar, és un líder d'extre

ma dreta d'un país que en aquests
moments és el més poderós del

món, sense prácticament cap ti

pus d'entrebanc a l'hora de dur a

la practica la seva política. EUA

ni necessita l'OTAN, ni l'ONU,
ni ningú. EIs va bé que hi hagi
un parell de paísos satel-lits com

Espanya, Italia o Gran Bretanya,
tot i que també podrien prescin
dir-ne. I fa una mica de feredat

pensar que el món esta en mans

d'un país que ha elegit un líder

d'extrema dreta i que no hi ha

poder polític que suposi un con

trapunt. No és que vulgui tornar

a la política de blocs i guerra fre

da. Cree que tots hem d'apostar
amb claredat per reforcar els or

ganismes internacionals. La car

ta fundacional que EUA va sig
nar i que va signar l'ONU va en

contra de la guerra preventiva. I
no ho volen complir. Hauríem

de viure en un món on fos in
concebible que un país de forma

unilateral vagi a una guerra

d'aquestes característiques a

Iraq, fora de qualsevol control,
cosa que ja s'ha feto
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Antoni Esteva,
candidat d'Els Verds

Antoni Esteva SIestreno

com o candidat

d'Els Verds o Cort

després de lo renúncia

de Jordi López o

tornar-se o presentar.

EV concorren a les properes elec

cions en coalició amb Esquerra
Unida amb una aposta forta per
dotar la ciutat d'una gran xarxa

verda que estigui present a cada

barriada de Palma, potenciar les

energies renovables, i limitar i con

trolar les antenes de telefonia mo

bil. Esteva reivindica recuperar el

patrimoni de Ciutat per a aquells
que «la vivim a peu».

- Valoració de la gestió d'aquests
darrers 4 anys del PP

- La gestió del PP d'aquests dar

rers anys ha estat d'un ocas d'una

etapa i d'una perdua del nord.

Supós que és el que passa a tots els

partits quan es perpetuen massa en

una mateixa administració. És el

final d'una etapa, en que el PP ja
no té un projecte. Cree que les pro

postes que fan és per sortir del pas.

I, en canvi, els projectes que tenen

més definits són precisament les

accions més nocives per a la eiu

tato Estic parlant del pIa d'aparca
ments en el centre. També s'ha d'es

mentar com les empreses afins a

ells són les que es beneficien

d'aquesta política a través de l'ad

judicació d'obres.

- Quins són eIs principals pro

blemes de Palma?

- Un dels principals problemes que
veu EIs Verds és el de com racio

nalitzar el transporto És necessari

i imprescindible compaginar que
a la ciutat hi puguin conviure cot

xes i ciutadans que volen viure a

nivell de carrero I aixó no passa amb

el PP. La ciutat ha de tornar a ser

patrimoni dels qui la vivim a peu i

no ha d'estar pensada exclusiva

ment perque als cotxes els vagi mi-
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llor circular. La política del Partit

Popular en lloc de resoldre el proble
ma l'espenya més. En aquest sentit les
nostres propostes són evitar que el
cintada hagi de menester el cotxe per
anar per Palma. Aixó implica poten
ciar el transport públic i impulsar una

xarxa viaria pensada més per als via

nants i ciclistes i no tan exclusiva

ment per als cotxes. Cada vegada que
es fa una rehabilitació es tendeix a

llevar el caracter propi de la ciutat. Es
fa tot igual i amb material de baixa

qualitat.

.

- Quins són eIs punts principals que
tindrá el vostre programa electoral?

- Evidentment, com a partit ecolo

gista incidirem molt en els aspectes
mediambientals i d'una qualitat de
vida més saludable per a la ciutada

nia. Un espai que faci ganes viure.

Aixó ho veiem des de distints punts
de vista. Per una banda a Ciutat hi ha
una clara manca d'espais verds. Les

polítiques del PP conviden a fugir, a

no estar a Palma. Un dels grans eixos

d'Els Verds és tornar a Palma un cai

re més natural i lúdico Dotar-la de més

zones verdes i alliberar-ne més espais.
Apostar per trobar i condicionar dins

Ciutat espais que es puguin
reconvertir en espais verds i saluda

bles. Recordem que el creixement de

Palma en els darrers 50 anys s'ha fet

sense pensar absolutament mai a dei

xar espais verds. Ans al contrari, sem

pre s'ha crescut pensant només a fer

habitatges sense cap planificació. A

Ciutat hi ha 200.000 arbres. La pro

posta d'Els Verds passa per fer possi
ble doblar, quasi quasi, el nombre d'ar

bres, fins a arribar a 370.000, un per
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habitant. Nosaltres a'p0stam per la

creació de pulmons verds a tots els

barris, rebutjam el model del tot ca

duc de places de ciment i estam a fa
vor de la cobertura vegetal. També

apostam per la transformació d'antics

equipaments militars en árees públi
ques i per la
creació
d'una xarxa

de finques
municipals
destinada a

boses urbans

i acti vi ta ts

socioculturals en contacte amb la na

tura i autogestionades per les entitats

de cada barri. Cal, per tant, elaborar

un pla de zones verdes i d'un poblat
d'arbres urbans.

- La impressió de la gent és que tan

mateix voti el qui voti la cosa no can

viará. I aixó es produeix sobretot quan
hi ha una dependencia de parti ts ex

cessivament grossos i que tenen més

o manco la mateixa manera de funci

onar. Pens que els partits petits que

«Apostam per la creació de

pulmons verds a tots eis borris»

tenen una actitud més clara i que no

estan tan fermats a interessos tenen

més garantia de governabilitat i bona

gestió cap a la ciutadania. I pens que

quan se'ls dona una oportunitat de

governar i gestionar es nota un can

vi. EIs Verds compleix aquest papero

No som una ONG ambientalista. Som

un partit político Tenim propostes i

no tan sols ens preocupen els temes

relacionats amb el medi ambient. I

cree que aixó ja ho hem romput.

-Més apostes de futur?

- Un altre eix és potenciar les energi
es renovables i l'estalvi energetic.
Quant a aquest terna, des de l'Ajunta
ment pensam que es pot fer una polí
tica de conscienciació que sense cap
dubte ha de tenir resultats positius per
a tothom. Un altre tema que ens pre

ocupa molt des del punt de vista
mediambiental és la proliferació a

Ciutat d'antenes de telefonia móbil.

Nosaltres tenim sospites fonamenta

des, basades en estudis internacionals,
que hi ha un perill potencial. El més

greu és que si proliferen massa no sera

bo per a les persones. És, per tant,
necessária una polí tica de control so

bre aquesta qüestió.

- Que cal per combatre la forta indi

ferencia política que hi ha a Palma?

- Qüestió d'interes general: que
pensau de Bush?

- Aquest home duu el món a la deri

va. És tan perillós ell com Sadam

Hussein. Bush sembla tenir Sadam
com si fos el seu dimonió particular,
com anys enrere ja el va tenir el seu

pare. I sembla com si tingués d'aques
ta manera una tasca pendent per re

soldre. Independent dels interessos

económics i del petroli que hi ha dar

rere aixó, mereix una profunda refle

xió el fet que EUA sempre hagi d'aca

bar fent alguna guerra per poder fun
cionar,

Cream espais per conviure



45 quilómetres. Aixó

és el que separa les
dues ciutats més

grans de Menorca.

Una distancia

relativament curta

pero que políticament
pariant és gairebé un

abisme.

Juan ManuelLafuente (PP). I

Mentre que Maó és l'estabilitat per

excel-lencia (gairebé 20 anys inin

terromputs de govern socialista),
Ciutadella, tradicionalment més

conservadora, ha canviat de go

vern en diverses ocasions i s'ha

caracteritzat per l'alternanca.
Les eleccions del 25 de maig po

den confirmar aquesta tendencia.

EIs socialistes mantenen l'opció de

ser la forca més votada a la capital
de l'illa, encara que podrien per
dre la majoria absoluta de la qual
ara disposen. A Ciutadella no és

difícil pensar en un nou gir des

prés que aquesta legislatura hagi
estat governada per un consistori

multicolor integrat per UCM

(Unió de Centristes de Menorca),
PSM (Partit Socialista de

Menorca) i PSIB-PSOE (Partit
Socialista de les Illes Balears)

Lhistóric bastió socialista

Quan acabi la present legislatura,
els socialistes menorquins celebra

ran els seus 20 anys al capdavant
del govern municipal de Maó. Ex

cepte en les primeres eleccions de

mocratiques després de la dictadu

ra franquista, guanyades per la

UCD, el PSOE ha .estat repetida
ment la forca més votada a la capi
tal de Menorca i en la present le

gislatura han governat amb majo
ria absoluta (12 regidors sobre 21).
Arturo Bagur, l'actual alcalde, tém

dones, al davant el repte d'arrodo

nir aquest aniversari amb una

nova victoria el proper 25 de maigo
No ho tindrá facil. S'haurá d'en

frontar amb noms destacats dels

partits de l'oposició com el presi
den t del PP a Menorca, Juan
Manuel Lafuen te, i el secretari ge
neral del PSM, Tomeu Febrer, en

un enfrontament que alguns mit-
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jans han batejat com «la batalla deis

pesos pesants». El candidat d'EM

EU (Esquerra de Menorca-Esquer
ra Unida), Mateu Llabrés, actual cap

de l'Area de Cultura del Consell In

sular, li treu foc a l'assumpte. «El

concepte de pes pesant és molt sub

jectiu. En aquest moment pot tenir

molt més pes algú que ja fa feina a

l'ajuntament -amb referencia a elI

mateix- que no una persona que

posen com a tanca de salvació.»

Bagur, pera, no se sent intimidat i

confia a reeditar la victoria. El pri
mer pas ha estat la renovació gaire
bé total de les llistes electorals per

«respondre al que demana la socie

tat maonesa. La societat és dinámi

ca i canvia. La gracia és canviar sen

se perdre les arrels. A Maó hem estat

molt conscients de recuperar histo

ria, recuperar tradicions, pero sense

perdre de vista la modernitat».

EIs principals partits de l'oposició,
pero, creuen que el govern socia

lista esta esgotat i que ha arribat el

moment del canvi. Segons Juan
Manuel Lafuente, «el PSOE fara

sensació de canvi per no canviar

res. Maó ha perdut pes en el con

junt de l'illa, la població és menys

habitable i hi ha menys benestar. I

aixo es nota en coses senzilles i
diáries com la neteja». Des del

PSM el diagnóstic tampoc no és

gaire més favorable. Tomeu Febrer

as segura que «el projecte de l'Ajun
tament per a Maó esta absoluta

ment acabat. EIs PSOE no se n'ha

sortit, de tots els problemes que ha

tingut, i la gent esta cansada. Rem

de crear l'opinió de la necessitat

que no hi hagi majories absolutes

de cap color ni de cap mena».

Gairebé amb la mateixa unanimi

tat, critiquen la poca visió de futur
de l'actual govern i assenyalen la
necessitat de dissenyar un model
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de ciutat a llarg termini, tant amb

la redacció d'un nou PIa general
d'ordenació urbana (PGOU) adap
tat al PIa territorial insular (PTI),
que, un cop que entri en vigor, fará

replantejar tota la política urbanís
tica de l'illa, com amb propostes per
solucionar la manca d'habitatge de

lloguer i els problemes de transit.

EM-EU aposta per una ciutat on

el vianant en sigui el gran prota

gonista. «La conversió del centre

historie de Maó en zona per a via

nants ha de ser compatible amb

l'entrada de vehicles de mercade

ries, de transport públic i d'urgen
cies i, en determinades hores, dels

residents. Al cinturó del centre

també hi hauria preferencia per al
vianant. Aixó va lligat a la supres
sió de barreres arquitectóniques i
a la creació d'una xarxa de bosses

d'aparcaments als afores que esti

guin connectades. També propo
sem crear corredors verds a cada

barri que, en aquest eas, estiguin
connectats per circuits a peu.»

Quant a la redacció del nou PGOU,
els membres d'EM-EU, que es con

sideren l'única opció autentica

ment d'esquerres, volen que «faci

la interpretació més restrictiva de

l'esperit del PTI i acabi de desqua
lificar aquelles zones que han que

dat fora de l'ordenació urbana per

que no hi pugui haver més cons

trucció, i, al centre, un cens de ca

ses deshabitades», Actualment hi
ha al voltant de 500 habitatges en

aquesta situació. Tant EM-EU com

la resta de l'oposició aposten per
buscar fórmules de pactes amb els

propietaris per facilitar-los la re

forma a canvi de lloguers a preus

assequibles. EIs populars, arnés,
demanen un replantejament de la

política de sol público «Si es ven

sol municipal s'ha de mirar no tan

sols el rendiment económic sinó

també l'ús que se li vol donar. Una

part s'hauria de destinar a habitat

ge de protecció oficial o bé a incre

mentar el mereat de lloguer.» Te

nen, també, la voluntat de recupe
rar el centre de Maó per viure-hi i

per aixo reclamen que la normati

va urbanística possibiliti que els

habitatges tinguin «les comoditats

necessáries d'avui en dia, com pot

ser un parquing per al cotxe, ja si

gui creant aparcaments d'iniciati

va privada o més aparcaments
d'iniciativa pública.
Aixó és perfectament compatible
amb el fet de convertir el centre

en zona de transit de densitat bai

xa o en zona per a vianants». La

conversió en zones per a vianants,
pera, no compta amb el vistiplau
dels comerciants i, en aquest sen

tit, el PSM posa l'accent a crear una

bona xarxa de bosses d'aparca
ment, que, segons creu, soluciona

ria els problemes al centre de Maó

sense necessitat de convertir-lo en

zones per a vianants, alhora que
recorda que «a Menorca estem

massa acostumats a arribar amb el

cotxe i, a més, hi ha un transport

públic molt deficitari i massa can>.

El PSOE va en la mateixa línia.

Maó és l'únic municipi de
Menorca que té dos párquings sub

terranis i un tercer esta a punt de
sortir a concessió. «També hem

creat 1.000 aparcaments gratuíts a

la periferia. Apostem per la con

versió en zones per vianants, pera
pactant amb els comerciants i amb

els residents.» Respecte de la po
lítica urbanística, els socialistes

plantegen redactar un nou PGOU

que tingui les bondats que va tenir

el del 87. Per Bagur, el pla ha per
mes dur a terme l'estrategia d'in

terreIació de la ciutat amb la COllS

trucció de les rondes. «Les rondes

van obrir unes grans expectatives
per fer el pla de l'habitage. Ara co

mencem a urbanitzar un segon po

lígon i encara en falta un altre. Pocs

ajuntaments de Menorca tenen sol.

Nosaltres fem polítiques de sol ac

tives des de l'any 83. És l'única ma

nera que la gent pugui arribar a te

nir un habitatge digne.»
Entre els projectes per aIs propers

anys, l'actual alcalde destaca també

la necessitat de potenciar el Depar
tament d'Ocupació i de millorar

l'área de Serveis Socials. En aques
ta area, el PSM es marca com a ob

jectiu fomentar les polítiques de

protecció de la família. «El nucli

principal de convivencia, tingui la

forma que tingui, perque hi ha mol

tes formes de família, s'ha de prote

giro És la base del teixit social.»

La construcció d'un nou polie
sportiu de caracter supramunicipal
és un altre dels temes de l'agenda
dels socialistes. «No reclamem con

centració política sinó poder man

comunar infraestructures amb vis
ta al futur per estalviar recursos i
millorar el servei. Proposem fer
una segona piscina i un nou

poliesportiu.» Un poliesportiu que
és reclamat des de fa anys pel PP.

El cost d'aquesta nova instal-lació,
diu Lafuente, es pot financar amb

un sistema mixto Des d'EM - EU, en

canvi, no s'hi oposen sempre que

sigui de financament exclusiva

ment privat. Tant per Llabrés com

per Tomeu Febrer cal destinar els

esforcos a l'esport de barri i a l'es

port base. «La piscina és necessá

ria, pero abans que pagar amb di

ner públic un nou poliesportiu que
val12 milions d'euros creiem que
cal posar instal·lacions esportives
de base als barris», apunta Llabrés.



El futur del Port de Maó

El port natural més gran d'Europa
és, sense dubte, una de les fonts de

riquesa més importants de Maó.

Pero, com ha d'evolucionar el

port? EIs partits de l'oposició en

estiguin acompanyades d'activitats

desestacionalitzadores. En relació

amb els creuers, creuen que, com

passa amb el turisme, Maó ha patit
la baixada que ha afectat a tot e!

món després de 1'11 de setembre

de 2001 i, per tant, respon a la situ

ació económica
mundial.

Tomeu Febrer,
des de! PSM, no

ha té clar: «No

creiem que cal

gui crear un

nou moll per a

creuers, tal com preveu l'Autoritat

Portuaria. A més, e! que ningú no

diu és que eis creuers carreguen

aigua i tinc molts dubtes que e! que

paguen afavoreixi la gent de Maó,
quan l'aigua és un gran problema
a Menorca. Tampoc no tinc tan clar

que eis comercos surtin tan bene

ficiats del turisme que arriba amb

els creuers.» Són conscients, di

uen, que e! turisme náutic s'ha de

regular, pero vigilant molt el perill
de caure en l'excés d'urbanització.

«A més, hi ha altres aspectes d'ofer
ta turística, com el cultural, que tam

bé s'han de cuidar. Cree que a aquest
nivelI es fa una bona feina.»

fan la seva propia lectura. Per al

PP hi ha dos aspectes que cal tenir

en compte. D'una banda, l'ús de l'illa

de! Rei per al turisme nautic espor

tiu, restaurant les instal-Iacions ac

tuals, de propietat municipal, i

instal-lant-hi serveis turístics i cul

turals. Al seu perímetre propasa
crear-hi un sistema de moll de fus

ta per a amarraments esportius. I,
d'altra banda, cal crear

infraestructures que fomentin l'ar

ribada de creuers al port (enguany
n'han arribat 30 menys que l'any
passat), perque, diu Lafuente, «Maó

no pot quedar fora del mereat, Cal
tenir en compte que vénen, com

pren i marxen, i que aixó és bo per

a nosaltres». Respecte del futur molI

de descárrega de combustible, e! PP

rebutja la possibilitat de situar-lo a

la base naval pel perill que suposa,

en contra del que preveu elPla ener

gétic del Govern de les Illes Bale

ars i que ratifica el PTI.

EM-EU propasa convertir cala

Figuera, an actualment es fa la des

cárrega, en una petita zona de port
náutic i habilitar-hi una zona de

bany. Quant als creuers, e! partit es

mostra a favor de crear un impost
sobre els creuers que amarren al

port, així com també establir un

impost tipus ecotaxa per aIs cotxes

de lloguer. De l'illa del Rei diuen

que només la rehabilitarien per fer
un centre d'interpretació marítima.

EIs socialistes, per la seva banda,
també apasten per habilitar l'illa

del Rei per a amarraments i con

vertir-la en una estació nautica.

Creuen que cal respectar l'edifici

historie, pero valen abrir un con

curs per a activitats hoteleres que

Ciutadella, eleccions incertes

Per primera vegada a Menorca, e!

1999 PSM, UCM i PSOE pactaven

per formar govern. Pau Lluch (en
el tancament de l'edició de la re

vista encara no havia estat procla
mat candidat), deis centristes i an

tic membre de! Pp, el qual, al tan

cament de l'edició de la revista no

havia confirmat la seva candida

tura pel UCM, era escollit alcalde.
EIs integrants del pacte el defen

sen dient que es partia d'una situa
ció insostenible amb un govern
del PP en crisi absoluta i que, grá
cies al nou equip municipal, Ciu
tadelIa ha viscut un impuls en les
árees social, cultural i educativa.
Basca Gomila, cap de lIista del PSM
i actual regidor d'Esports, afegeix
que «s'ha normalitzat la situació de
l'Ajuntament a l'hora de rebre el
ciutadá i actuar davant les seves ne

cessitats. EIs organismes de partici
pació ciutadana mai no havien fun-
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cionat tan bé». Pe! candidat del

PSIB-PSOE, Joan Gorrías, actual

regidor de Governació, «el pacte
ens ha permes impedir e! gran port
i les macrourbanitzacios que pro

jectava e! PP».

EIs populars, per la seva banda,
amb el regidor Llorenc Brondo

com a cap de lIista, creuen que du

rant aquesta legislatura ja han pa

gat e! seu deute, que han apres e!

que havien d'aprendre (ehem d'es

tar més atents al ciutadá, saber que
vol») i que ha arribat e! moment

de recuperar els vots perduts. La

renovació de lIistes ha estat e! pri
mer pas. El segon, intentar demos

trar que a l'actual consistori li ha

faltat establir prioritats i que no ha

sabut racionalitzar la despesa.
«Hem passat d'un pressupost d'in

gressos ordinaris de 13 milions

d'euros a prop de 19 i, en canvi, se

n'ha anat tot en despesa ordinária.»

Des dels socialistes, pero, assenya

len que «hi ha una rendibilitat que
es diu social i que és la que interes

sa l'Ajuntament. Un ajuntament
no és una empresa. Per que ha de

tenir superávit?» Mentre que eis

nacionalistes recorden que «el PP

diu que abaixará els imposts, la

qual casa afavoreix eIs rics, i apu

jara les taxes, que paguen igual
pobres i rics. Cree que és millar

compensar l'esforc economic del

ciutadá amb serveis socials»,

El cavall de batalla del PP ha estat

la Regidoria de CuItura, a la qual
critica accions com la compra del

Palau Saura, el futur Centre d'In

terpretació de CiutadelIa, per 1

milió i mig d'euros sense haver

buscat e! suport económic de cap
altra administració. «Ara el Go
vern ha dit que hi aportara 3 mili

ons de l'ecotaxa, pero la despesa
corrent que genera el Palau Saura

augmentará, perque hi haurá d'ha

ver un equip de persones treba

llant-hi. En canvi, aportara molt

pocs ingressos.» Per Gomila, en

canvi, «és una adquisició molt bona
amb vista al futuro Per primera ve

gada e! govern municipal ha inten

tat tenir una visió global en mate
ria cultural, amb atenció als serveis,
a les activitats i a les instal-lacions»,
Amb vista a la propera legislatura,



el PSOE planeja mantenir els ma

teixos nivells no solament en cul

tura sinó també en esports, educa
ció i serveis socials. El repte és
millorar els carrers, tant l'asfaltat
com la neteja i la il-luminació. No

veu, en canvi, problemes d'apar
cament. «Aquí hi ha un problema
d'educació: volem aparcar al da
vant de casa. S'han fet estudis de
viabilitat de parquings subterranis i
el resultat és que només serien ren

dibles el mes d'agost as Born. No
surten els comptes. El que sí farem
és crear dues bosses noves d'aparca
ments dissuasius proxims al centre,»

En relació amb el transit, el PP

reclama el desdoblament de la car

retera entre Ferreries i Ciutadella

(una via que no té alternatives).
Cap altre partit hi veu la necessi

tato «Hi ha altres opcions -diu Bos

co Gomila-, com fer tercers car

rils als canvis de rasant o eliminar
entrades a la carretera perque si

gui més fluida i segura.» «És una

opció política valida, pero caldria
fer-ne un estudi tecnic. EI desdo
blament s'hauria de fer per qüesti
ons de seguretat, no per córrer

més», afegeix Gorrías.

PSM i PSOE també estan d'acord
a mantenir el port tal com esta, fent
només les modificacions que ja
estan previstes en el PIa d'usos del

port, entre les quals hi ha la nova

estació marítima, que connectará

la barriada de sa Quintana amb la

resta de la ciutat. Cap de les dues
formacions veu la necessitat de te

nir un port de mercaderies ni de
construir un brae exterior, tan re-

Bosco Gomila (PSM).

clamat pel PP mentre era al capda
vant del govern municipal i que
ara diuen que cal estudiar. EIs po

pulars creuen que si es fes, pero,
podria aportar molts ingressos a la

població.
Gomila creu prioritari que la reor

denació sigui harmonica amb els
serveis que s'hi donen tant al port
com a la resta de la ciutat. «Volem

que l'ordenació de Ciutadella,
aprofitant que s'ha d'adaptar al

PTI, prevegi la creació de zones

de servei, i que possibiliti al'Ajun
tament tenir reserves de sol públic
per fer habitatges de protecció ofi
cial per a joves i pisos de lloguer,»
En el programa del PSM hi ha tam

bé com a prioritats la millora de
les infraestructures per fer de Ciu
tadella un lloc més habitable per a

grans i petits. Com a Maó, es mar

quen entre els objectius augmen
tar el suport a la família amb nous

serveis i convertir la zona d'equi
paments esportius en una autenti
ca area esportiva amb prioritat per
als vianants i els ciclistes.
El PSOE, per la seva banda, recla
ma que la nova terminal d'autobu
sos prevista en el PIa director de

transports del Govern balear com

pleixi uns requisits de proximitat i
de freqüencies tan aviat com es

posi en funcionament, amb una

parada coberta i equipada amb ser

veis al centre (s'estudien possibles
ubicacions alternatives a la placa
dels Pins) i molts més trajectes a

Maó que els 6 que hi ha actual
mento A la base del seu programa,

expliquen, hi ha un objectiu ben
clar: humanitzar la ciutat. «Que

totes les millo res tinguin en comp
te el component huma. Que sigui
una ciutat segura, funcional, aco

llidora per a tothom.»
EIs populars, finalment, creuen

que cal cuidar el turisme molt més

del que es fa. «El turisme és el gran
motor de l'economia de Menorca

i, en canvi, és un sector al qual no

donem suporto Cal que el sector

turístic estigui content i ofereixi
bons serveis ibones instal·lacions,
per exemple, millorant les urbanit

zacions al voltant de Ciutadella,
que ara estan oblidades.»
Maó i Ciutadella. Dues ciutats amb

la maquinaria en marxa per afron
tar les properes eleccions munici

pals. Durant aquest mes de mare

s'aprovaran definitivament els

programes dels diferents partits
polítics. Caldra veure si el que es

diu i el que es fa es correspon. Pero,
per aixó, haurem d'esperar els re

sultats del25 de maigo



L'actual alcalde de la
ciutat d'Eivisso, Xicu
Tarrés (PSOEI dins el

Pacte Progressista)
aspira a ser reelegit
per al corree, que li

disputoró IIexconseller

insular de Cultural
Joan Morí Turi pel Pp, i

Marta Roldón, per Eis
Verds.

EIs sondeigs atorguen a les dues

principals forces polítiques del mu

nicipi uns resultats ajustats, pero
lleugerament favorables al Pacte

Progressista.
PSOE, IU, ENE i ERC ja han deci

dit repetir la coalició preelectoral
que va donar-los la victoria fa qua
tre anys aIs ajuntaments de For

mentera i Eivissa, i al Consell Insu

lar. Tarrés no ha estat qüestionat en

cap moment pels partits, que consi

deren que ha fet una labor «ben sa

tisfactoria», sense cap altre proble
ma intern que la renúncia de la regi
dora verda a continuar dins l'equip
de govern, fa ara un any.
Pacte: «Fan falta quatre anys més»

«La veritat és que s'ha fet malta fei

na -afirma Tarrés- i el que intenta

rem en la campanya electoral és que
la gent vegi el que s'ha fet». Segons
afirma, «quatre anys no són sufici
ents» per fer visible el canvi iniciat

e199. «Tu arribes i tens un Ajunta
ment que no ha canviat des de fa

quaranta anys. Ara s'han canviat po

lítiques i actituds. EI pressupost

municipal, per exemple, ha passat
en aquests quatre anys de 2.500 mi-

Joall Mari Tur (PP). I

Dos
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lions de pessetes a 7.000 milions.»

El repte del Pacte Progressista, que
el 99 va guanyar el PP per només

unes poques desenes de vots, és «aca

bar de definir el model de ciutat.

Volem dissenyar un model que duri
molts anys, i per aixo fem una revi

sió del PIa general d'ordenació ur

bana». De fet, les restriccions urba

nístiques són un deIs aspectes que
més destaca Tarrés dins la labor feta
i dins eIs objectius de futur: «S 'ha

implantat més seny urbanístico La
casa s'estava desbocant. Hi havia
una política de campi qui pugui. És
cert que durant els dos primers anys
várem fer poc en la materia, pero
hem aconseguit treure endavant
una moratoria d'edificació, un sis
tema de quotes de permisos i ara fem
la revisió del PGOU, que ens mar

cara els ritmes de creixement i fins
an volem arribar,»

Especialment orgullós es mostra l'al
calde i candidat progressista dels

avances que s'han fet en materia

d'infraestructures, com la conver

sió en vies per a vianants d'alguns
carrers del barri antic o la substitu

ció de la xarxa de clavegueram.
«Quan plovia, la merda sortia per
les clavegueres, i aixó era així per

que a penes s'hi havia fet res. Hi

havia, des de fa 12 anys, una llei per
eliminar les foses septiques i con

nectar-se a la xarxa de clavegueram,
pero ningú no s'havia encarregat de
fer-la complir, i per aixó passava el

que passava.» El nou sistema recull
de manera separada l'aigua de pluja
i les aigües fecals, que abans anaven

juntes, embossaven les cananades i

provocaven inundacions pestilents.
Sobre el fet que EIs Verds es presen
tin ara per separat, Tarrés no dubta
a reconeixer que aixó pot fer mal
aIs resultats electorals del Pacte:

«Quan algú se separa, es resta. Pero
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la gent veu que el Pacte fa feina, i

aixó sempre suma.» Labandó de la

regidora verda Marta Roldán i la

seua presentació per separat «és la

mentable, pero obeeix al problema
d'una persona», diu l'alcalde en al
lusió al dirigent insular del partit
ecologista, Joan Buades, que va ser

expulsat de l'equip de govern del
Consell per Pilar Costa l'any 2000

per la seua actitud «deslleial», «El

que han tengut EIs Verds és una ac

titud d'abandó de les seues respon

sabilitats», diu Tarrés.

Pel que fa al Pp, el candidat progres
sista té dar que «parlen de renova

ció i de canvi d'idees, pero el fet és

que continua havent-hi la mateixa

gent. Sera el poble el que decidirá

amb el seu vot».

PP: Una oposició cordial

El número u de la candidatura del

Partit Popular és [oan Marí Tur.

Conseller insular de Cultura durant

les darreres dues legislatures del Pp,
Marí Tur ha acceptat el carrec des

prés d'haver rebutjat l'oferiment fa

poc més d'un mes. La manca de
militants interessats a presentar-se
com a alcalde d'Eivissa va for�ar
l'acceptació final de Marí Tur, que

sempre ha confessat sentir més en

tusiasme pel Consell i el Parlament

que no pas per la política municipal.
Joan Marí Tur nega que no hi hagi
una renovació en el PP: «La reno

vació no solament significa canvi-



Marta Roldán (Eis Verds).

ar una persona per una aItra. Som

partidari de renovar les idees i els

projectes, que realment és l'impor
tant. En la meua candidatura hi hau
ra gent molt jove i amb ganes de fer

coses, pero també hi haud persones
amb experiencia i amb la mateixa
il-lusió que el primer dia», assegura.
EIs principals objectius del candi
dat conservador «són els mateixos

que els de qualsevol aItre cintada.
Em refereixo a acabar amb les ma

les olors del port, solucionar el

problema de ses Feixes (zona humi
da amb projectes urbanístics que el
Consell intenta evitar), ordenar l'ur
banisme de la ciutat, recuperar espais
verds per als eivissencs ... En defini-

tiva, ser capaces de conjugar ei pro

grés amb eis desigs deIs ciutadans».

A pesar de tot, Marí Tur admet al

guns exits del seu rival. En el eas de

les zones blaves d'estacionament,
Marí Tur afirma que «han donat un

bon resultat», pero creu que s'hau

rien de complementar amb una po
tenciació del transport públic, actu

alment molt limitat a les Pitiüses.

Eivissa va ser declarada Patrimoni
de la Humanitat per la UNESCO a

final de 1999. Segons el candidat del

Pp, pero, «no s'ha fet prácticament
res». «Sentim parlar de viatges, de

projectes de museus, de [ITes de pro

moció, pero la realitat és que la Ca

tedral esta feta un desastre, la reha

bilitació del Castell és molt lenta i

Dalt Vila no presenta l'aspecte que
hauria de tenir un espai d'aquesta
categoria. Hem fet moIt poc per pre
servar zones com es puig des Mo

lins (necropoli púnica).»
També es mostra preocupat per la

situació de sa Penya, l'antic barri
mariner del port i que també esta

inclós en la declaració de Patrimo
ni de la Humanitat. EIs habituals

problemes de tráfic de drogues, de

gradació i delinqüencia que pateix
el barri seran, segons afirma, un deIs
seus cavalls de batalla. «Reconec que
és molt dificil recuperar el barrí, pero
cal morir en l'intent», assenyala.
Marí Tur, procedent d'una família
rural sense arrels a la ciutat

d'Eivissa, mostra un talant concili
ador quan parla del seu contrincant.

Dos
•

«EI meu pare em deia que s'agafen
més masques amb una gota de mel

que amb un litre de vinagre.»

EIs Verds: Eesquerra de l'esquerra

Pel seu costat, Marta Roldán, d'Els

Verds, (al tancament d'aquesta edi

ció era l'única aspirant del seu par
tit en les primáries previstes per al

15 de mare per nomenar el candi

dat a l'Ajuntament), també rebutja
crítiques frontals i fins i tot valora

positivament la pujada global que
les enquestes atorguen als partits
progressistes. «És molt positiu que
els ciutadans donin la majoria ab

soluta als progressistes perque és una

resposta al treball ben fet en aques
ta institució», diu Roldán, que va

ser regidora de Medi Ambient a

l'Ajuntament durant tres anys.
«EIs Verds seguiran tenint represen
tació a la corporació municipal»,
afirma l'exregidora, que considera

que «hi ha una altra manera de fer

política diferent de la del Pacte Pro

gressista o la del PP».
I és queprecisament EIs Verds aspi
ren a aconseguir tenir un paper de
frontissa entre les dues forces majo
ritmes per tal d'introduir polítiques
més ecologistes. EI partit de Roldán
critica especialment el Pacte pel fet
d'haver permes projectes urbanís
tics impopulars, com un gran dic al

port de la ciutat, o per no haver es

tat suficientrnent restrictiu en el crei
xement urbanístico

formentera: el feu progressista
Isidor Torres, actual alcalde de la Coalició

d'Organtizacions Progressistes (COP) -l'equivalent
forrnenterer al Pacte Progressista- tornara a ser el
cartell electoral de l'esquerra e12S de maigo Torres ha

hagut de vencer la seua resistencia inicial a tonar-se a

presentar per al carrec. Finalment, la COP l'ha con

vencut que ell era el millor candidat possible.
La feina de la COP és ben valorada al carrero Isidor
Torres ba aconseguit guanyar la confianca de la ma

jor part de la població durant aquests quatre anys. EI
seu predecessor, del Pp, va provocar una forta crisi a

1'interior de l'Ajuntament que va arribar a deixar pa
ralitzada la gestió municipal.
Eactual alcalde i aspirant a la reelecció opina que bi
ba molts de ternes que necessiten un període de qua
tre anys més per donar fruits concrets. «Volem seguir

fent feina perque Formentera sigui cada dia millor»,
afirma Torres.
La dreta no bo ba tingut mai facil a Formentera, que,
de fet, és considerat un feu progressista. EI PP i el

Grup d'Independents de Formentera (GIF) presen
ten llistes separades, la qual cosa els obligara a unir
els seus regidors, si és que en treuen de suficients, per
llevar el govern a la COP. EI PP ba posat com a cap de
llista Juan Manuel Costa Escanellas, un jove sense

gaire experiencia política, i el GIF, Antoni Campillo,
en una situació semblant.
Al Parlament balear, Formentera elegeix un únic di

putat. La COP tornara a presentar Santiago Ferrer, i
el PP i GIF segurament presentaran el seu de manera

conjunta: loan Robert Masdeu.
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bet Kruglikovoi. Feren una

petita estada a Barcelona i
aquesta aturada esta descrita de
forma molt breu a les seves me

móries, I després agafaren el
vaixell cap a l'illa de Mallorca.
En una carta adrecada a la seva

mare, datada el24 de juny de l'any
1901, el poeta diu clarament que
mai a cap altre lloc havia vist tanta

bellesa junta: «oliveres seculars,

fassers, cactus, penya-segats, pins i

alzines, a baix el mar... » ElI des-

Igl�ml'112BI

criu molt calorosament els dies

passats a l'illa i la bellesa trobada
fa referencia expressa aIs pobles de
Valldemossa i Sóller.

D'altra banda, la seva acerba re

cerca mística el féu posar en con

tacte amb Mateu Obrador, escrip
tor i editor de les obres de Ramon
LIulI. El grup d'artistes russos co

negueren així la vida i la creació
del beat mallorquí de ma d'un deIs
més importants lul-listes. També
eIs ensenyá el monument que l'ar
xiduc LIuís Salvador d'Habsburg
havia instal-lat en memoria de l'il
luminat de Randa.

Volóshin es va interessar un breu

temps de la seva vida pel socialis
me i també fou macó. Aviat, empe
ro, es cansa de tota política i se sub

mergí de ple dins la literatura i la
recerca mística. Conegué el budis

me, eIs tibetans ... Finalment es

dedica a l'antroposofia, aquella
doctrina teosófica fundada per
Rudolf Steiner, que entre altres
coses defensava la teoria que és
l'ánima mateixa la que escull l'epo
ca i ellloc de la reencarnació. Per
elI no era casualitat que hagués
nascut en aquell segle i en aquell
país. Aleshores no he estat jo ma

teix qui ha elegit l'hora del meu

naixement, el segle, el regne, la

regió i la gent. .. ?
El 1907 retorna a Crimea per cal
mar el seu dolor provocat per la

separació de la seva primera espo
sa Margarita Sabashnikova. Allá es

va dissenyar i féu construir la seva

propia casa, exactament a

KoktebeI. Pero no fou fins al 1916

que s'hi instal-lá definitivament.
I arriba la revolució russa. Per elI
eIs fets d'octubre no es limitaven a

una lluita política sinó a un verita
ble drama cosmico Volóshin creia
fermament en la missió del poble
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rus, en el destí elegit per a Rússia,
que per salvar Europa «és capac en

aquests moments de patir en cam

propia la prova de la malaltia de la
revolució social».

Lany 19181'escriptor estava plena
ment concentrat en la vida religi
osa. Malgrat aixó, els trágics fets
revolucionaris feren que el poeta
es tornés prou energic, sense cap
temor a l'hora de salvar la vida dels
seus compatriotes, fossin d'un bán
dolo de l'altre.
Durant els anys següents patí la

més pura miseria, igual que molts

.

dels seus coterranis. El problema
estava a aconseguir el pa de cada
dia. La seva mare havia mort i la
seva obra no era editada, ja que per
als ideolegs del nou estat les idees
del poeta eren inacceptables. Li
varen intentar confiscar la casa.

També patí una hemorragia en el

cervell, de la qual mai no es va re

cuperar del tot.

Lescriptor i premi nobel Ivan

Bunin recordava la seva desgasta
da camisa marró de vellut, els cal

cons negres brillants i les sabates
també molt desgastades. Patia des

nutrició, reuma i asma. Pero no

deixá la poesia, ni deixá d'escriure
artides un sol momento El seu dar
rer llibre Kupina Neopalima, es

erit el 1925, parlava de la gran tra

gedia que suposa la cultura materi

al, les parts tragiques de la civilit
zació i del progrés tecnic.

Anecdoticament, cal remarcar que
a la seva obra Corona astralis inten
ta explicar la impossibilitat dels

vagabunds i poetes de trobar la fe
licitat i la calma interna. EIs vers

poetes viuen la realitat dels som

nis i el record de I'existencia

preterrenal. La terra és per a ells
un lloc de desterrament temporal.
Es poden queixar aleshores, pel
que fa a l'amor, l'alegria de la tro

balla amorosa no se'ls concedeix?
Pero tan sols els poetes saben albi
rar el futur.

Morí a Koktebel, tal volta recor

dant per un sol instant la delea vi

sió que havia tingut de jove, en

companyia de tres belles dames
russes, d'aquells petits pobles me

diterranis anomenats Sóller i
Valldemossa.



Un grup d'investigadors de

l'Imedea, juntament amb investi

gadors del Museo Nacional de

Cerámica i de la Federació Balear

d'Espeleologia, sosté que eIs pri
mers humans arribaren a l'illa en

tre el2030 i prop del3000 abans de

Crist, en contra de la hipótesi clas

sica (que situa l'arribada abans del

5600) i de l'arribada primerenca
(que la situa abans del 7000 abans

de Crist).
EIs investigadors que havien estu

diat l'arqueologia de les Illes Bale

ars havien sostingut, des del co

rnencament del segle XX fins al

1960 que l'arribada dels humans a

Mallorca es va produir cap al2000

abans de Cristo Pero a mitjan anys
60 es varen fer una serie de troba

lles noves i una serie d'análisis que
varen provocar que s'establís una

hipótesi nova d'acord amb la qual
l'arribada dels humans havia es

tat, en principi, anterior al 4600
abans de Crist i, posteriorment,

I
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grácies a una serie d'avencos me

todológics a través de la interpre
tació de les datacions radiocarbó

niques, aquesta data va passar al
5600 abans de Crist, segons els ma

teixos materials.

Aquesta hipótesi, que d'entrada

tingué una certa oposició, es va

imposar en poc temps i fou accep
tada practicament per tots eIs sec

tors, tant per investigadors de les
Illes Balears com de fora. Posteri

orment, en els anys 70 hi va haver
una altra serie d'indicis que varen

permetre a uns investigadors pos
tular que l'arribada dels humans
havia estat anterior al 7000 abans
de Cristo
Fins a l'any 2001les dues hipótesis
existents sobre la cronologia de
l'arribada deIs humans eren que o

bé era anterior al 5600 abans de
Crist (hipótesi classica) o bé era

anterior al7000 abans de Crist (hi
potesi de poblament primerenc).
En aquella epoca es deia que el

myotragus, un mamífer endernic
de les Illes Balears, s'havia extin

git cap al 2600 abans de Cristo Les
dues hipótesis esmentades postu
laven que hi va haver una convi
vencia molt llarga entre el

myotragus balearicus i eIs pobladors
humans, com a mínim de més de
3.000 anys si es partia de la hipote
si classica, i fins a, com a mínim,
4.400 anys si es partia del model de
colonització humana primerenca.
Un estudi, pero, fet per J. A.

Alcover, D. Ramis, del Grup de

Paleontologia de l'Imedea (insti
tut mixt entre la UIB i el CSIC),
juntament amb J. ColI, director del
Museo Nacional de Cerámica, i M.

Trias, membre de la Federació Ba
lear d'Espeleologia, sosté que les
dues hipótesis mantingudes durant
més de 30 anys estan basades en



131Igl�lItI'll

Elgrup d'Alcooer; elprimer a la dreta de lafotografia, sosté que l'extinció delMyotraguss'Juz derelacionaramb ['arribada deisprimerspobladors humans.

interpretacions errónies i en da
des no científiques. Segons aquest
grup, coordinat per Josep Antoni

Alcover, els humans varen arribar
a Mallorca per primera vegada
molt més tard del que suposen els
dos models de colonització vigents
fins al200 1 , entre prop del 3000 i el
2030 abans de Cristo Earribada dels
humans va propiciar l'extinció del

myotragus.
Així, a partir d'un projecte de

l'equip d'Alcover, que té per títol
«Análisis de la evolución y
extinción del myotragus
balearicus», aquests investigadors es

varen plantejar quan es va extin

gir aquest mamífer endernic i qui
nes en varen ser les causes. El grup
d'Alcover sosté que l'extinció del

myotragus s'ha de relacionar amb
l'arribada dels primers pobladors
humans. «No ens quadrava que hi

hagués una convivencia tant llar

ga entre els humans i aquest ma

mífer com la que postulaven els
models anteriors», diu Alcover.
Per aquest motiu, el Grup de Pale

ontologia de l'Imedea va comen

car a analitzar les suposades pro
ves de la coexistencia entre hu

mans iMyotragus. «Ens várem ado
nar que moltes de les suposades
evidencies de presencia humana
eren bastant febles. Pens que la
societat de les Illes Balears, com

qualsevol societat moderna, ha de
basar els seus coneixements en una

ciencia solida, i no en especulaci-

ons i hipótesis no contrastables.
No es pot basar en hipótesis poc
serioses.»
Així va ser com el1998 es va inici
ar una investigació amb l'objecte
d'aclarir la situació i intentar esta

blir quina havia estat la cronolo

gia real, vertadera, de l'arribada
dels primers humans a les Balears.
Per fer aquesta recerca, l'equip es

va basar en una serie de pilars. Per
resoldre el problema de la crono

logia de l'arribada dels humans es

va treballar fentuna aproximació
científica. «No ens valien argu
ments que eren altament especu
latius i incontrastables. Així várem

passar pel sedas
del metode cien
tífic tota la in
formació dispo
nible a les dar
reries del segle
passat.» EIs au

tors de la recer

ca consideren

que la historia, la prehistoria, ha

estat la que ha estat, i que no es

tracta d'inventar com ha estat, sinó
d'esbrinar com ha estat (i no com

podria haver estat que fos). Hi ha

moltes formes d'apropar-se al pas

sat, i diferents autors hi han fet dis
tintes aproximacions. La realitza
da per aquest equip d'investigadors
es basa a aplicar el metode científic,
que és el que consideren que han

d'aplicar els científics i que és la for
ma adequada d'abastar el problema

a qualsevol país desenvolupat.
Pero, a més, els investigadors de

l'Imedea, del Museo Nacional de
Cerámica i de la Federació Balear

d'Espeleologia varen aplicar el que
els autors anglosaxons diuen eri
teris d'higiene documental i d'hi

giene cronológica. Fins ara s'ha
vien fet tota una serie de datacions

radiocarboniques en les quals es

taven fonamentades les hipótesis
previes, Aquestes datacions es va

ren revisar amb l'objecte de fer-ne
una lectura adequada, és a dir, sa

ber exactament quina era la infor
mació cronológica que es podia
treure de cada datació. Fins alZOOO

Sembla que Mallorca i

Menorca es colonitzaren
de forma quasi simultónlo

el que era habitual era no fer aques
ta tasca de depuració de les dades

cronológiques.
Fent aquest treball, el Grup de Pa

leontologia es va adonar que s'ha
vien fet multitud de lectures equi
vocades, sosté Alcover. «Moltes

vegades s'havien emprat com a

peces elaus per establir aquestes
cronologies de presencia humana

primerenca una serie de datacions

que no se sostenien i que a més
estaven malllegides. Es concedia



un poder de resolució cronológic
més elevat del que realment tenen

a algunes de les datacions que s'ha
vien donat. Várern haver de fer, per
tant, una relectura de totes les da
tacions disponibles i una lectura
acurada de noves datacions obtin

gudes com a resultat de la nostra

propia recerca,»

Lequip també va fer una revisió
de la documentació que suposada
ment testimoniava presencia hu
mana primerenca i que, segons
Alcover, no era així. «Per exem

ple, a mitjan anys seixanta es va

establir que a la cova de Moleta
s'havien trobat unes agulles d'os.
Si es troba una agulla d'os signifi
ca que ens trobam amb un testi
moni indubtable de presencia hu
mana. El problema, pero, és que
no es tractava d'agulles sinó d'os
sos de myotragus no manipulats i

interpretats erróniament, Per un

altre costat, dos membres del Grup
de Paleontologia de l'Imedea [D.
Ramis i p. Bover] varen

reinterpretar unes suposades pro
ves de domesticació de myotragus
com a resultats de la conducta de

l'especie que res no tenien a veure

amb els humans. També es deia

que hi havia uns suposats gravats
a la cova de Betlem que eren con-

siderats mesolítics, comparables
amb l'art rupestre delllevant ibe
rico Aparentment, pero, aquestes

figures no són gravats sinó simples
formes d'erosió de la roca.»

Així, afirma Alcover que
«moltíssimes de les suposades evi
dencies que donaven suport a les

dues teories comentades eren ab

solutament inconsistents. No re

sistien cap análisi de solidesa. La

conseqüencia d'aixo va ser, de part
nostra, haver de partir de zero i

replantejar el terna de com s'havia
d'establir la cronologia del primer
contacte huma. És clar que l'esta
bliment de la cronologia d'arriba
da dels humans s'ha de basar en

evidencies solides i que no es ade

quat muntar hipótesis sobre dades

que no resisteixen una análisi de
solidesa».
Per fer aixó, l'objectiu de l'equip
d'investigadors de l'Imedea, del
Museo Nacional de Cerámica i de
la Federació Balear d'Espeleolo
gia va ser establir dues dates entre

les quals es pogués situar el mo

ment en que els humans arribaren

per primera volta a les Balears. La

primera era un terminus ante quem,
és a dir, una data determinada en

la qual científicament se sap que
ia hi havia presencia d'humans a

Mallorca i que per tant permet es

tablir que l'arribada dels humans
seria anterior a aquesta data. El que
no se sap -i aquesta és la vertadera

incognita- és exactament quant era

d'anterior a aquesta data la presen
cia humana.
«El terminus ante quem es va esta

blir d'una manera molt solida a

partir de les evidenciesarqueoló
giques disponibles», diu l'investi

gador. A Mallorca hi havia humans

abans del 2030 abans de Cristo

Aquesta és una data basada en da
tacions radiocarbóniques que té
molt pocs dubtes i que esta confir
mada en dos jaciments: la cova des
Moro (costa de Manacor) i el co

val Simó (puig Major). El repte
d'ara i del futur sera trobar eviden
cies solides de presencia humana
anteriors a aquesta data.
En segon lloc, en l'analisi feta, es

va tractar d'establir una segona data
que representas un terminus post

Report
quem, és a dir, una data en la qual
hi hagi indicis d'absencia d'hu

mans, «tot i que aixó no es fácil»,
diu Alcover.
De fet, I'absencia d'humans no es

pot establir sota uns parámetres tan

sólids com els que permeten esta

blir-ne la presencia. En tot cas, la
data que el Grup de Paleontologia
de l'Imedea ha establert com a

terminus post quem esta basada en

tota una serie d'indicis.

Aquests indicis són de diferents

tipus. Per una banda, hi ha eviden
cies de caracter arqueológic: se sap

que a Mallorca no hi ha cap evi
dencia cultural que sigui diagnos
tica del quart mil-Ienni abans de

Crist, és a dir, anterior al 3000 aC

(fins i tot, segons Alcover, no hi ha

cap evidencia cultural incontesta

blement anterior al 2300 aC). Tam
bé s'han basat en evidencies sedi

mentológiques, concretament en

les procedents de sediments que
suggereixen vegetació cremada

pels humans. Quan els humans
arribaven a un determinat territo

ri, era freqüent que s'obrissin pas
cremant la vegetació d'una mane

ra recurrent. Aixo era una practica
habitual, segons s'ha comprovat a

molts indrets del món. Com a con

seqüencia d'aquesta practica s'in

corporen partícules de carbons en

el sediment d'una manera molt

superior a les que es troben quan
hi ha incendis naturals, afirma
Alcover. De manera que una in

corporació abundant d'aquestes
micropartícules de carbó aporta
informació sobre la cronologia de
l'arribada dels humans.

Aquest equip disposa, de fet, d'una
dada de canvi sedimentológic de
la cova des Moro (obtinguda per
un altre investigador), el qual és

posterior al 2580 aC (tot i que no se

sap exactament quant és de poste
rior). «Sabem que la presencia hu
mana a la cova des Moro se situa
entre el 2580 i e12030. No sabem

quant de temps després del 2580 ni

quant de temps abans del2030.»
També es disposa de dades referi
des a canvi de vegetació (quan els
humans cremen també modifi
quen i alteren la vegetació). «No
saltres sabem que a Mallorca el



ortatge
canvi de vegetació és posterior al
5500 ac' En aquest eas, per tant, el
canvi de vegetació no ens aporta
una informació que ens ajudi a re

soldre aquest problema de la pri
mera arribada (nosaltres també som

posteriors al 5500 aC). En canvi, en

el eas de Menorca, sí que se sap que,
almenys en una localitat, el canvi
de vegetació és posterior al 2880 ac.»
Un altre fet que cal tenir en comp
te -i un dels més importants, se

gons Alcover- és que l'arribada
dels humans a qualsevol illa pro
voca sempre un canvi faunístic
notable que comporta l'extinció
.rápida de la megafauna autóctona.
Eextinció del myotragus degué ser

una de les conseqüencies més im
mediates de l'arribada dels humans
a les Balears. «En aquest moments,
llegint de forma adequada les da
tacions disponibles, se sap que el

myotragus es va extingir després
del 3700 aC, la qual cosa implica,
molt probablement, si assumim

que la convivencia entre el

myotragus i els humans va ser molt

curta, que la presencia humana
seria posterior al 3700.
A partir de totes aquestes aproxi
macions (canvi sedimentologic, de

vegetació, de fauna, absencia d'ele
ments arqueologics diagnóstics de
diferents epoques), com a data de

consens, i des d'una posició con

servadora' que és alló científica
ment més defensable, aquests in

vestigadors consideren que es pot
establir raonablement que el3000
aC no hi havia humans a Mallorca.

Aquesta data representa el terminus

post quem establert.
En tot cas, segons Alcover es trac

ta d'una data sobre la qual s'haurá
de treballar més, i creu que encara

es podria acotar més. «Pens que en

futures recerques aquesta data ani
ra més cap amunt segons els indi
cis exposats i d'altres que estan en

via d'estudi.»
Com a conclusió Alcover creu que
«les evidencies solides disponibles
encaixen més amb una arribada
més tardana que amb una arribada
més primerenca, fins i tot dintre
del que actualment s'ha establert
com a període d'incertesa en el

qual situam el moment de la pri-

mera arribada dels humans Ca
Mallorca del2030 aC fins prop del
3000 aC, a Menorca de devers el
1930 aC fins entorn del 3000 aC, i a

Eivissa entre el 1880 aC i el 4500-
4700aC)>>.
No se sap quin va ser l'ordre de
colonització de
les illes, pero
sembla que
Mallorca 1

Menorca es co

loni tzaren de
forma quasi si

multánia, men

tre que es desconeix quan va ser la
d'Eivissa.
Si abans es deia que el 5600 ja hi
havia evidencies de presencia hu
mana, l'equip d'Alcover creu que
amb les dades disponibles només
es pot dir que aquestes evidencies
són anteriors a12030, i que ara per
ara no hi ha evidencies solides
anteriors al 2100 ac' «Si qualcú
volgués seguir defensant la hipo
tesi classica, estaria suposant una

presencia humana no documenta
da científicament durant 3500 anys.
Un 60 per cent de la prehistoria
classica de les illes Balears, defen
sada per diferents autor s fins al

2001, no esta documentada cientí
ficament»,

Futur: noves metodologies més

precises

En el futur possiblement s'avan

cará i es reduirá aquest període d'in
certesa en el qual se situa la crono

logia de la primera arribada dels

humans, que ara se situa entre el
2030 i a prop del3000 aC a Mallorca.
Les noves metodologies ajudaran
a precisar aquestes datacions, en

part a causa que actualment es po
den fer datacions radiocarbóni

ques amb unes quantitats minús
cules de material, fet que és molt

positiu amb vista a establir presen
cia humana en una illa.

«Hi ha elements, pero, que encara

no s'han treballat prou bé, com són

els micromamífers introduíts.

Aquesta fauna pot aportar informa
cions rellevants per establir el
terminus ante quem per a la primera
presencia humana. Aquests ossos

són tan petits que fins fa poc no

era possible datar-los directament,
pero ara sí que es pot fer i aixó re

presenta un avene tecnologic que
pot permetre una millor resolució

d'aquest problema», diu Alcover.
EIs carbons d'origen vegetal no són

els millors elements per ser datats

perque sovint arrosseguen unes cer

tes incerteses. Només són útils per
ser datats quan se'n fan estudis ana

tómics previs que permeten identi
ficar l'especie de la qual provenen i

que representen. «Es més importat
datar sobre materials de vida curta

que puguis establir de manera certa

si han estat introduíts, com per
. exemple diferents micromamífers»,
El camp de recerca de l'arqueolo
gia és immenso «Com més precises
siguin les datacions i més solides

siguin les evidencies, més sólids
seran els nostres coneixements
sobre aquest tema», diu el cientí
fic. Per resoldre aquestes proble
mes, els avencos metodológics que
hi haurá en el futur consistiran a

aconseguir més precisió en les da
tacions. S'han d'eixamplar les pros
peccions científiques programa
des. «Després hi ha una part inter

pretativa que depen de la capacitat
de les persones a l'hora de llegir
adequadament o no el resultat de
les datacions i la informació que
subministren els laboratoris. En
tot eas el nostre plantejament és el

que es pot fer des del punt de vista
científico Com a hipótesi podria ser

descartada si en el futur algú trobás
evidencies solides anteriors al3000

aC, tot i que nosaltres creim que és
molt difícil que qualcú les trobi.
El nostre model sobre la cronolo

gia del primer contacte representa
un model fet des d'un planteja
ment científic molt conservador:
no ens hem volgut arriscar», con

clou Alcover.

ieajat@clust.uib.es
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Publicat el primer ((Diccionari de les arts))
en catala normalitzat

Jaume Salva ha arreplegat durant cinc anys
de feina.
Ra estat editat per Edicions UIE i ha estat

revisat pel TERMCAT i pel Gabinet de

Terminologia de la UIE.
Per trobar-ne un precedent, cal remuntar

nos al Diccionari de l'art i dels oficis de la

construcció, de Miquel fullana, un dels fun
dadors de l'Obra Cultural Balear, la pri
mera edició del qual va ser publicada per
l'Editorial Molll'any 1974.

EI passat dimecres dia denou de febrer es

va presentar oficialment el Diccionari de
les arts: arquitectura, escultura ipintura. Eau

tor del text és elllucmajorer Jaume Salva i

Lara i conté il-Iustracions de Vicene Sas
tre. Es tracta de la primera obra d'aquestes
característiques que es publica amb els eri
teris oficials de terminologia. Té 1.383 en

trades referents a pintura, escultura, arqui
tectura, decoració, dibuix i gravats que

pertanyen a tot el domini lingüístic i que

la manifestacií en contra de la guerra va
batre ricords de participacií

La manifestació a Palma del passat dia quinze de febrer en contra de
la guerra a l'Iraq va ser la més nombrosa de la historia. Sota el
símbol del pacifisme s'hi arreplegaren unes quaranta mil persones,

una xifra de manifestants mai no assolida a les
Illes Balears. Convocada per la Plataforma per
la Democracia i la Globalització Social i amb el

suport de tots els partits polítics, llevat del Pp, i
d'una gran quantitat d'organitzacions de la soci
etat civil, va recórrer, sota la pluja, els carrers

més centrics de Palma per acabar al passeig del

Born, prop de la seu de la Delegació del Govern
central, on es llegí un manifest que demanava
una solució pacífica per al conflicte amb l'Iraq.
Les crítiques contra José Maria Aznar i el seu

govern per la seva posició bel·licista foren cons

tants alllarg de la manifestació.
El dia abans l'Obra Cultural Balear, per encalen-

tir motors, havia reunit un bon
nombre de representants del
món cultural al convent de la
Missió per proclamar la seva

oposició a la guerra i demanar a

la gent que participas a la mani
festació.
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Proclames a favor de I'augment de I'autogovern
al voltant del Dia de les lIIes Balears

El president Francesc Antich, en el seu parlament
oficial amb motiu del Dia de les Illes Balears,

manifestá la seva
\ posició favorable

a l'augment del

grau d'autogo
vern de les Illes

Balears, cosa que
es podria aconse

guir mitjancant

una reforma de l'Estatut d'autonomia que perme
tés assumir noves competencies i amb la cerca d'un
nou sistema de financament basat en el REB. Tam
bé el president del Parlament, Maximilia Morales,
es declara a favor d'una reforma estatutaria que

permetés incrementar l'autogovern. Ambdues ma

nifestacions s'han d'afegir a les declaracions de
Pere Sampol en el mateix sentit. Sembla que no

més el Partit Popular descarta una reforma de l'Es
tatut a curt termini.

Nomenada la primera directora de la seu
de l'lnstitut lamonllull de Palma

La filóloga valenciana Pilar Arnau ha estat nomenada directora de
la seu de l'Institut Ramon Llull que s'ha d'instal-lar a Palma.
Pilar Arnau és professora de llengua i literatura catalanes a la uni
versitat alemanya de Constanza. I abans ho havia estat de les uni
versitats de Münster, Bochum i Bremem. És especialista en litera
tura balear dels anys setanta, tema sobre el qual ha publicat diver
sos articles en revistes especialitzades, i té experiencia en la pro
moció de la cultura balear a Alemanya, on va ser l'organitzadora de
les jornades anomenades «Es pont blau», amb les quals l'lnstitut
Ramon Llull es va presentar al país centreeuropeu.
La seu mallorquina de l'Institut Ramon Llull sera al carrer de Sant

[aume de Palma, en un local que en aquests moment es troba en

fase de remodelació.

Concurs de literatura catalana a Internet
per a alumnes de secundaria

Ha nascut l'Escripnauta, un concurs de literatura catalana per a alumnes d'ense

nyament secundari a través d'lnternet. Es tracta d'un projecte del Departament
de Matemátiques de la UIB, la Banca March i la Direcció General de Política

Lingüística del Govern de les Illes Balears que pretén fondre la redacció pura
ment lingüística amb les noves tecnologies de la informació i la comunicació. EIs

participants, a part del text, podran incloure-hi imatges, vídeos i sons amb el

suport de l'entorn Flash. EIs textos podran ser de qualsevol genere literari: as

saig, narració, descripció, poesia ...

Les obres es podran presentar fins al proper dia quinze d'abril.

a
--
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Margalida Ripoll

Margalida Ripoll és
una jove periodista

campanera que
recentment ha estat

nomenada directora
de Som Radio.

Va comencar a fer radio als setze

anys, a Can Vermell Radio, la radio

local del seu poble, la qual va acabar

dirigint. D'aquí passa successiva
ment per Radio [ove, Última Hora

Radio, TeIenova i COM Radio.

- La vostra vocació va néixer a la

radio campanera, una radio, per

cert, que més endavant váreu di-

rigir.

- Efectivament. Primer vaig co

menear fent-hi col-laboracions i

quan tan sols tenia denou anys
Sebastia Roig, aleshores nou batle

de Campos, me'n va nomenar co

ordinadora.

))

- Des d'aleshores heu vist molt
demón

- En un curset de locució que férem

vaig coneíxer HeIena de Córdoba i

l'equip de Radio Jove. Més tard em

cridaren per fer-hi una substitució.

Després m'hi vaig reenganxar i m'hi

vaig quedar dos anys. I hauria se

guit si no m'haguessin ofert feina a

Última Hora Radio (UHR), on vaig
treballar altres dos anys. Fins ara ha
estat la meva única experiencia de

periodisme en castella.

- També váreu fer televisió, no?

- Sí, a Telenova, l'actual M7. Vaig es

tar-hi un any, fins que em va pegar ei

cuquet aventurer i ho vaig deixar per
anar-me'n a Barcelona amb una ma
davant i l'altra darrere.

- Com és aixó?

- Tenia vint-i-set anys i no tenia

company, ni hipoteca, ni lligams de

cap tipus. I vaig pensar que era el
moment d'anar-me'n. Volia veure

si me'n podia sortir en un lloc on

s'exigeix un aIt nivell professional.

- Pero, us va anar bé!

- Sí. Dos mesos després m'oferiren
formar part d'un equip que feia un

programa d'estiu a COM Radio. Pas
sat un periode de prova, em feren un

contracte indefinit per treballar en

eis informatius, on he estat dos anys

imig.

- Que váreu aprendre a COM Ra-
di �o.

- Moltíssimes coses. Basta dir-te que
jo venia de fer informació local i la

primera notícia que vaig preparar
va ser sobre la reunió de Simon Pe
res i lasser Arafat a Camp David.
Laudiencia catalana és molt instru
ida i, com a conseqüencia, molt exi

gent. Jo era la segona de l'informa
tiu del migdia i en la meva primera
intervenció en antena vaig haver
de donar entrada als corresponsals
a Nova York i a Israel. Després em

vaig ocupar deis temes d'Euskadi i,
mes endavant, dels d'internacional.

Vaig aplegar de pIe eis fets de l'onze
de setembre. N'aprens molt. És una

experiencia que no canviaria per res.

- I ara, directora de Som Radio.
- La veritat és que estava molt bé. Ha-
via treballat molt dur i havia apres
molt. Era ei moment d'amortitzat l'es

fore, pero no pensava moure fitxa.
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Vaig rebre una trucada de la Direcció Ge
neral de Política Lingüística del Govern
de les Illes Balears per oferir-me la direc
ció de Som Radio i no m'hi vaig poder
negar. El projecte era fascinant: poder
viure el pas de la gestió privada a la públi
ca, sense canviar-ne els objectius, pero
amb capacitat per introduir-hi canvis.

- Quins són aquests objectius?

- Lobiectiu fonamental és difondre la
llengua catalana a través de música i
notícies. Pero també té vocació de ser

vei, com a mitia públic que és, i ha de
donar cobertura a temes que no caben
dins les emissores comercials.

- Per exemple?

- Cada mitia hora emetem una agenda
cultural de dos minutets de durada mit

iancant la qual informam d'exposici
ons, pel-lícules, conferencies ... Aixó és
molt interessant per a l'oient, pero no

ho poden fer les radios comercials.

Aquestes coses, pero, poden servir per
coneixer-nos més entre les illes, per
avancar en la cohesió intersinsular. I
el mateix passa amb els informatius,
amb la limitació que les notícies són
molt resumides. Aquest sistema no

molesta l'oient que cerca música con

tinuada i sí que permet fer-li arribar els

principals titulars del dia.

- Heu aconseguit arribar aIs oients
no catalanoparlants?

- Sí. S'ha arribat fins als denou mil
oients diaris, una xifra que no esta gens
malament. Una part és de persones que
volien música en catalá i no la trobaven
en altres llocs, pero també tenim gent
que ens tria per la nostra oferta musical.
La base és la qualitat. Si n'ofereixes, a la

gent li és iguall'idioma vehicular.

- Pensau introduir-hi molts de can

vis?

- En la programació, no gaire, perque
funciona prou bé, pero pensam
introduir-hi alguns monográfics i tam

bé volem reforcar el despertador, el
nostre programa més matiner. El pro
jecte més imminent és el de difondre
Som Radio a tot el món a través
d'lnternet. També pensam organitzar
activitats per formar locutors en catalá

per als mitjans de comunicació profes
sionals.

- Quin tipus de música podem trobar
a Som Rádio?

- Música sense estridencies, pero de
tot tipus. Intentam fugir dels models
dels 40 Principales i Flaix. La nostra

oferta esta adrecada a un públic entre

vint-i-cinc i quaranta-cinc anys, sense

que aixo vulgui dir que no pugui ser

interessant per agent d'altres edats.

- Les radiofórmules habitualment

opten per radiar música básicament
en angles, oblidant el nostre entom

mésproper.

- Emetem un vint-i-cinc per cent de
temes en catalá i prioritzam la produc
ció de les Illes Balears. Lobiectíu és
acostar el catalá a persones que habitu
alment no l'empren. Pero dins l'altra
setanta-cinc per cent donam cabuda a

la música de qualitat interpretada en

qualsevol idioma. Posam temes en por

rugues, en italiá, en grec ... També

procuram posar coses curioses que no

tenen cabuda en les emissores comer

cials, per exemple, fa poc várem tenir a

la llista una versió deEEstaca interpre-

tada en catalá per un grup base.
- Repetiu sempre les mateixes can

cons?

- Tenim capacitat per manejar cinc mil
áudios. Una persona s'encarrega d'ela
borar les llistes i estudiar l'hora més

adequada per emetre cada terna. Tam
bé deixam participar els oients en la
selecció de les peces. Tenim els deu de
Som Radio que es repeteixen amb més

freqüencia perque són els que la gent
ha votat.

- I a quina posició del dial podem
trobar tot aixó?

- Al 98.0, que és una freqüencia de nova

creació. Abans era al l06.1, pero ha can

viat de posició.

- Heu entrat com a directora de Som
Radio sense cap tipus de concurs?

- Som Radio es mantenia amb doblers

públics, malgrat que la gestió fos priva
da. Aquest tipus de cárrec pertot arreu

és considerat de confianca, i no surt a

concurso Si vols insinuar si hi ha cap

tipus d'afinitat política, Che de contes

tar que no. No tene cap afiliació políti
ca ni pens tenir-ne cap per ara. Pero
cree en aquest projecte. Si aixo és tenir

afinitat, dones sí, n'hi ha. Pero has de
tenir en compte que jo he treballat amb

quasi tothom: amb el PP a Can Ver
men i a Radio Jove, amb el PSC-PSOE
a COM Radio i ara amb el PSM aSom
Radio.

- Com afrontau aquesta nova etapa
de la vostra traiectória professional?

- Som Radio és la radio pública de les
Illes Balears. I aixó et crea molta il
lusió.
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Moda Balear

El Corte Inglés presenta les noves

col-leccions de dissenyadors ma

llorquins

El passat dia 21 de mare El Corte

Inglés de Palma va presentar les no

ves col-leccions primavera/estiu de
2003 dels dissenyadors de les Balears
més internacionals: Tolo Crespí,
Magines i Xisco Caimari. La desfila
da es va celebrar a la primera planta
del gran magatzem de les avingudes.
Xisco Caimari va mostrar al públic
una col·lecció en colors rosa, beix,
vermell, verd, ratlles vermelles sobre
blanc i estampats geometrics i fiorals,
a més dels clássics blanc i negreo Hi
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destaca el moviment de les formes

plisades a les faldes i vestits.

Lesperit de la col-lecció representa el

ying i el yang: combina eIs vestits

llargs i curts, les ratlles horitzontals
amb les verticals, eIs materials nobles
amb les microfibres, els sintétics ajus
tats amb ellli ultrafi, eIs escots asime
tries amb eIs paraula d'honor, i l'emo
ció amb la raó.

Aquesta temporada Magines, marca

creada per Magui Cerda i Inés Colom,
aposta per una moda ecléctica pensa
da per satisfer les expectatives de l'ho
me i la dona del nou mil·lenni.
EIs materials que utilitza representen
un univers centrat en els valors tradici-

onals. Quant al color, la paleta abasta el

crema, l'or, el verd menta i el turquesa.
Tampoc no oblida el negre amb aplica
cions i estampats de gran efecte optico
Les sensacions táctils de la moda de
les dues dissenyadores mallorquines
són sensuals i morbides, i eIs colors
estan impregnats d'emocions: el luxe
i la sensualitat del caixmir conviden
a somniaro
Tolo Crespí ha ideat la col-Iecció

d'aquesta temporada inspirant-se en

l'atmosfera mediterránia, en un en

torn de terra i mar. A la seva roba hi

són presents aquells diumenges d'ex

cursions, en eIs quals es parava taula
amb les típiques estovalles de quadres.

La gamma de color evoca el blanc de
la cale de les cases rurals, el vermell
del coral, el blau de la mar i eIs llam

pecs deIs fruits estivals. EIs teixits
combinen el punt elástic amb eIs qua
dres de vichy, ellli i la subtilesa del

chantilly amb la sofisticació del crep
i la gasa. Les peces de Crespí mostren

lleugerament la silueta de la dona
d'una manera desimbolta amb suaus

contrasts de volums i asimetries.
Les colleccions que varen presentar
al públic Xisco Caimari, Magines i
Tolo Crespí es poden comprar a El
Corte Inglés, una companyia que des
de fa anys dóna suport a la moda deIs

dissenyadors de les Balears.



Orientacions de camí

El nostre punt de partida és l'ora

tori del Roser VelI, de Pollenca,
Cap a migjorn, amb l'oratori a la

nostra esquerra, un retol ens indi
ca el camí denominat indistinta
ment de l'Assarell-o la Serell-, dels
Rafals i de Can Bosch. Avancam
per un camí rural, que es manté
fins molt amunt asfaltat; el puig de

Maria, alterós, s'aixeca a la nostra

esquerra. A dos minuts de camí, a

la dreta deixam la Rafal Petita.

Pujam un petit collet i després
continuam en davallada lleugera.
A l'esquerra queda el camí de Can

Bibi, mentre la via principal con

tinua en una volta a la dreta. Poc

després s'entreforca a l'esquerra el
camí de la Rafal, segui t del de
Varella i d'un tram d'alzinar. Tam
bé parteix a l'esquerra el camí de

Colonya. Mentre, se succeeixen

algunes tanques de figueres i gar

rovers, i hi ha les cases di tes Can

Burgat, Can Sucre i les Rotes. Des

prés d'una casa a la dreta, observam

figueres de moro i un pou nou,
mentre Can Bennasser queda a l'es

querra. La Penya Mascorda s'alca
majestuosa davant la nostra posi
ció. Passam el pont que franqueja
un torrent i voltam a la dreta, ja
que a l'esquerra continua el camí
de Can Cusset. Vuit o nou minuts
més endavant, a la dreta s'obre el

portell de Can Bosch.
A l'esquerra del camí propi
d'aquesta possessió, hi destaca la
font del jardí, amb el cap d'un lleó
esculturat. Les cases de Can Bosch

configuren un casal típic de pos
sessió. Compta amb clastra, cape-

11.�mf4'II401

lIa i tafona de dues bigues; la cui
xera de la dreta porta la data de 1750.
A la part posterior, l'alcat mostra

la planta baixa i el pis noble amb

sengles rengleres de cinc ares; la
del pis noble configura una gale
ria amb balustrada que mostra al

centre l'escut dels Morell; aquesta
galeria se situa davant l'antic jar
dí, centralitzat per una placeta cir
cular encara presidida per una alta

palmera. El 1503, Joan Bosch com

pra aquesta finca representativa de
la vall de Colonya i li dona nomo
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Alllarg del segle XVIII la posses
sió fou dels March de Binitíger i al

segle XIX passa a la família Mo

rell; a principi de segle XX, el pro
pietari d'aleshores, Faust Moren

Tacón, hi féu bastir els jardins.
Del porten de Can Bosch, amb

Can Fanals a l'esquerra,
continuam pel camí de l'Assarell.
Set o vuit minuts més endavant,
després de passar algunes cases, a

l'esquerra queda Ca I'Hereu i Can

Conquestí. El camí puja suaument

i, sis minuts més tard de les ante-

riors cases, deixam a l'esquerra el
camí que puja a Cal Garriguer i
arriba al coll d'en Tibova, una de_
les vies per pujar a la penya
Mascorda, que ara queda a la nos-

tra esquerra. A la dreta es troba el

paratge conegut amb el nom de



l'Hort d'en Moro. Alguns minuts més

amunt, ara amb pujada més rosta, res

seguim un revolt a la dreta i un altre a

l'esquerra. Lascensió es manté amb
camí ample. La vista des d'aquestes
altures ens permet gaudir de la badia
de Pollenca. El camí passa sobre una

torrentera, amb un rotlle de sitia a l'es

querra. Quatre minuts després passam
vora una caseta renovada, amb un coll
de cisterna circular, seguida d'un re

volt a l'esquerra. Poc després, a l'es

querra queda un portell gran, amb
una casa moderna i, camí amunt, cinc

ESPECIALISTES
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DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

IESCALADA

Tequipam per a I'aventura

Itiner
•

minuts després arribam a la crui1la del
camí dels Rafals. Deixam a la dreta el
camí propi d'aquesta possessió i
continuam per l'esquerra. Dos mi

nuts després, s'acaba l'asfalt, i apareix
el sol de ciment en alguns trams per
salvar el desnivell. A l'esquerra s'al
cen les parets rocoses, solcades per
algunes cavitats, com la propera cova

Morella. A uns set minuts de l'anteri
or entreforc, a la dreta es troba la casa

renovada de l'Assarelleta. Una barre
ra de metall tanca el camí, que just
després dissenya un revolt a I'esquer
ra mentre pels voltants hi ha garro
vers, oliveres, lletreres, porrasses i
mates. La vista sobre Pollenca i la
badia és impressionant des d'aques
tes altures. Un altre tram de cimen t i

ES
IUU1IJGI

Via Sindicat, 21 (pati interior)
Palma

Tel. 971 71 6731

Fax 971 71 8597

refugi @detallsport.es



•

rcrrs

un revolt a la dreta ens deixen vora el

portelI d'una caseta, denominada Son

Ali; mentre la vista ens apropa a la
contrada de Fartáritx. Passam un por
tell sense barrera, pero amb graelIes
metal-liques, i dos minuts després
arribam a les cases de l'AssarelI, que

queden a la dreta del camí, situades
davant una torrentera que se salva per
un ponto Les cases tenen aleat de dues

plantes, amb portal d'arc rodó, amb
un pedrís a la dreta, i quatre finestres
a la segona planta; a l'esquerra, hi ha
un bloc constructiu, mentre que a la
dreta hi ha una porxada.
Més amunt de les cases de l'AssarelI,
a uns quatre o cinc minuts, observam
una síquia, que franqueja el torrent

per un minúscul aqüeducte, i un safa

reig, a la dreta, integrat dins la roca

natural, alimentat per l'aigua que pro
vé de la font de l'AssarelI, en una con

trada de gran valor paisatgístic, amb

prats, xaragalIs i penyes talIades.
Des de la font i les cases de l'AssarelI,
tomam enrere pel mateix camí, ara

en davalIada, de tal manera que po
dem contemplar millor la vista sobra
la badia de Pollenca. Passam vora Ca

l'Hereu, Can Bosch i Can Cusset, i
arribam novament al Roser Vell i a

Pollenca, punt d'inici i final d'aques
ta excursió.

Itinerari

Roser VelI (Pollenca) - Can Bosch - Can Conquestí - camí dels Rafals -

l'AssarelI- Roser Ven (Pollenca)

Horari

RoserVell

Can Bosch

camí dels Rafals

l'AssarelI

RoserVelI

25min

40min

20min

lh20min

TOTAL:2h45min

(temps aproximat de marxa, sense les aturades)
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Un consell per als amics de passar
a la posteritat: no us podreu jubi
lar, haureu de continuar al peu del
canó fins al darrer ale. Si preneu la

precaució de morir sobre l'escena

ri, la vostra inelusió en els pante

ons de la vostra disciplina es veu

ra molt facilitada. Pauline Kael no

va complir aquest requisit essen

cial, de manera que, quan va partir

a altres mons, ho va fer enmig de
l'oblit. Per exemple, jo mateix em

vaig assabentar el mes de maig de

l'any passat d'un esdeveniment que
es va produir el mes de setembre
anterior. No era una anciana, ni
tan sols els 82 anys permeten avui
dia aquesta qualificació despecti
va. Tanmateix, havia deixat d'exer
cir la seva professió. Ni tan sols
anava ja al cine, perque es trobava

insegura passejant pels carrers de
Nova York en solitari per incrus
tar la seva diminuta humanitat a

la butaca d'un recinte anonim, sot

mesa als centenars d'inseguretats
que fomenta el món moderno Las
sisténcia a les sales obscures pareix
un criteri exótic per determinar
l'estat de forma d'una persona.

Tanmateix, en aquest eas té una

importancia substancial. Com ja es

veurá.
Abans de destacar que podies esti -

mar Pauline Kael o bé podies odi

ar-la, pero que no podies quedar
indiferent davant el seu treball,
convé precisar qui dimonis era

aquesta senyora. Sense cap dubte,
la crítica cinematográfica més re

llevant del segle XX. EIs seus arti
eles a The New Yorker no solament
la consagraren a ella, sinó que va

ren contribuir enormement al fet

que la revista adquirís dimensions

gegantesques en l'orbe del perio
disme cultural. La seva gloriosa
carrera en aquesta capcalera es va

iniciar tardanament, quan aquest
personatge peculiar vorejava el

mig segle d'edat. Abans d'erigir-se
en arbitre suprem dels productes
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de Hollywood, havia treballat en

l'exhibició de pel-lícules en unes

sales de la seva propietat. També
va interrompre la seva feina en la
publicació esmentada per ocupar
un alt cárrec executiu als estudis,
en un parentesi que es va prolon
gar durant menys d'un any. Va co

neixer totes les branques del ne

goci. El cine va ser la seva vida, tot

i que, a alguns dels majors cineas
tes contemporanis, els la va fer
molt difícil.
A l'hora d'acomiadar Pauline
Kael, The New York Times va es

mentar la sevajazzyprose. Tot i que
i'expressió quedava anotada amb
cert menyspreu, la qualitat
jazzística o improvisada dels seus

escrits va influir definitivament en

els seus seguidors, que varen ser la
majoria dels crítics importants i
que sovint eren englobats en la

qualificació de paulettes.
Grácies a ella, avui s'escriu sobre
cine d'una altra manera. En les
seves peces més brillants, fa la im
pressió de llegir diversos texts al
hora i de fermar caps fins a acon

seguir un efecte orquestral. Va ser

molt més influent que els al-lots
de Cahiers. EI caracter bigarrat dels
seus comentaris no té res a veure

amb un descuit en el trasllat de les
seves observacions durant la pro
jecció. Es desplacava a les sales de

Manhattan, on vivia, amb un qua
dern que inundava d'anotacions.
Era capac de tornar a veure la pel·
lícula per anul-Iar el rise d'una

imprecisió. El resultat sempre era

enginyós, tot i que hom pogués dis

crepar de la seva valoració global.
Evidentment, el seu llenguatge
s'adeia a la perfecció amb les pre
tensions intel·lectuals de The Net»

Yorker, mesclat amb les gens elabo
rades observacions que se senten

d iár iam en t en sortir dels
multicines del planeta.
Abans de Kael, i exceptuant les
incursions en la cinefília d'autors
literaris consagrats, hauria resul
tat pretensiós compilar els seus es

crits en llibres. Tanmateix, les pas
sions que provocava la periodista
nord-americana la varen portar a

recollir periodicament les seves

valoracions en toms que rebien

una acollida excel·lent, i que en

cara avui es poden assaborir com

una mostra d'escriptura afilada.
Tanmateix, el seu assaig més co

mentat va consistir en una inves
tigació en profunditat de l'aporta
ció real d'Orson Welles a Ciutadá
Kane. Les seves conclusions varen

ser devastadores, en decretar sen

se embuts que el cineasta havia
assumi t un protagonisme que no

li corresponia, especialment en

menysprear el paper que hi havia
tingut el guionista Hermann
Mankiewicz. Com no podia ser

d'altra manera, altres escriptors es

varen oposar més endavant a aques
ta versió desmitificadora. La parti
cipació vertadera en la pel-lícula
dels seus diferents artífexs continua
essent una qüestió oberta.
El suport de Kael va ser definitiu
per refermar la renovació del cine
nord-americá durant la década
dels 70. Considerava que els crea

dors d'aquesta generació tenien
una visió personal, en contra de
l'estesa creixent que el vertader
cine s'havia extingit unes quantes
decades enrere. Coppola i Scorsese
varen comptar ben aviat amb el seu

indissimulat entusiasme. El com

ponent violent de les produccions
no la dissuadia a l'hora d'aplaudir
les. Peckinpah era una de les seves

vaques sagrades, encara que el di
rector que més la complaía era sens

dubte Robert Altmann. No cal re

flexionar excessivament sobre
l'obra de l'autor de GosfordPark per
reconeixer que la seva cal·ligrafia
en la pantalla coincideix amb

l'amalgama de materials que uti
litzava la periodista a l'hora de

compondre els seus texts.

Tot i que la seva expressió fos ela

borada, mai no va pretendre ele
var el cine a l'Olimp intel-lectual,
un altre cop la diferencia amb els
cent mil fills de Truffaut. Simple
ment, volia recollir la sensació que

experimenta l'espectador quan
s'enfronta amb la pel-licula. En el
ben en tes que no parlam de les
mistificacions de la crítica artísti

ca, sinó de la interconnexió im
mediata de la creativitat en la pan
talla amb qualsevol altre factor de
l'actualitat. En combinar el rebuig

de la fatuítat amb l'absencia de

complexos, va dignificar aquest
costum banal que denominam ge
néricament «anar al cine».
Kael sabia que la seva influencia
sobre tots els escriptors de cine no

es concentrava en les seves apre
ciacions concretes, sinó en l'estil

que havia modelat a l'hora d'ex

pressar-les. Tothom volia escriure
com ella, sense necessitat de coin
cidir amb les seves tesis. Fins i tot

es permetia comentaris menyspre
adors sobre el seu poder. «M'han
dit que he influit sobre algunes
persones perque es converteixin
en directors. Desgraciadament, la

majoría són pessims.» La periodis
ta es va jubilar deu anys abans de

morir, quan tenia 72 anys d'edat.
En les pagines de The New Yorker
encara apareixen els seus comen

taris arran de les reestrenes de pel
lícules que va comentar. No era un

prodigi de misericordia. De fet, va

ser acomiadada d'una revista per
que la seva acidesa no es correspo
nia amb la línia de la publicació.
No sempre va ser fácil dir que a

Ballant amb llops Kevin Costner
«tenia plomes tant en els cabells
com dins el cap». O alegrar-se amb
els papers d'«eunuc benevol» que
prodigava Robin Williams. La
millor valoració de la tasca de Kael

prové d'un dels directors a qui va

maltractar per la seva presumpta
comercialitat: Billy Wilder. Lau
tor de Sunset Boulevard reconeixia
que «era difícil viure amb Pauline

Kael, pero vaig aprendre de les se

ves crítiques. Tot i que hauria pre
ferit que no haguessin existit, em

convenia que es publicassin».



Hauríem de re!ativitzar molt per

convenir que e! 1962 és una data

llunyana. No ho és, almanco, en el

temps. Pero, especialment en

aquest país nostre, l'escenari que
oferien les Illes Balears, fa tot just
quaranta-un anys, ha quedat molt

enrere, en una llunyania gairebé
difícil de recordar, fins i tot per als

que, en aquell any de 1962, ja du

ien molt de camí recorregut. EIs

canvis soferts per Mallorca i per
Eivissa han estat radical s en tots

els sentits; han estat sensibles tam

bé a Menorca i a Formentera, en

© Gas Oonhuysl'Ihe Netherlands PhotoArchives, Rotterdam.
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una proporció decreixent que
molts ara agraím. Així que són pocs
els ulls de les memóries que poden
veure encara com eren i com es

vivia en aquelles quatre illes, en

cara molt particulars pero ja en el
moment de l'obertura al turisme
de masses. En tot cas, la fotografia,
aquest ull de condició immortal,
ens ajuda a recuperar-les, aquelles
illes ia oblidades.

Lull, en el cas al qual ens referim,
és e! de Cas Oorthuys, una selec
ció de setanta-set imatges entre les

quatre mil que immortalitzá a les
Illes Balears a la primavera de 1962,
s'exhibeixen aquests dies, i fins al
18 de maig, a la planta alta del Gran

Hote!, seu de la Fundació "la Cai
xa" de Palma, en una mostra rea

litzada en col-laboració amb els
Netherlands Photo Archives. En
una exposició que itinerara, alllarg
de dos anys, per diferents munici

pis de les Balears, «Un retrat en

blanc i negreo Les fotografies de Cas

Oorthuys» convida a fer un viatge
al passat, aquest passat no tan llu

nyá i, tanmateix, tan i tan diferent.
«Eren i són els colors de la nostra

generació», deia Cas Oorthuys
quan es referia al blanc i negre que
va utilitzar sempre. Havia nascut

el 1908, a Leiden (Holanda), fill
d'un pastor calvinista. Tot i que es

tudia arquitectura, tenia poc més
de vint anys quan es comencá a

interessar per la fotografia i, ia de
tot d'una, va decidir dedicar-s'hi
en exclusiva la resta de la seva vida.

Afiliat, des del 1932, al'Associació
de Fotógrafs Obrers, fou la foto

grafia de premsa, la fotografia com

a documental de la vida quotidia
na i d'esdeveniments d'una certa

transcendencia, la que l'ocupá pro-
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fessionalment. E11937, participa,
amb Robert Capa i d'altres, en el
Comite Ajuda Espanya. Posterior
ment, va pertányer al grup clan
destí La Camera Amagada, i fou
actiu en la resistencia holandesa
contra l'ocupació de l'Alemanya
nazi. Utilitza la fotografia com a

denúncia d'una situació de con

flicte bel-lic, de fam i d'injustícia
social. EIs seus retrats mostren els
rostres de l'Europa de mitjan segle
XX. Avui, vint-i-vuit anys després
de la mort de l'artista a Amsterdam
i després del canvi sofert per les
societats retratades, aquestes foto
grafies en són documents testimo
nials de valor extraordinario
I és que Cas Oorthuys, com a gran
fotógraf que fou, demostrá tenir un

ull especial per captar actituds in
dividuals i col-lectives, situacions
que per quotidianes són del tot

definidores i paisatges urbans en

els quals les persones i les seves

relacions amb el medi esdevenen
testimonis del seu temps i del seu

país. De fet, Oorthuys, en els de
cennis posteriors a la Segona Guer
ra Mundial, realitzá nombroses
guies i llibres sobre distints paísos.
Amb aquesta finalitat arriba a les
Illes Balears, e!1962. Per alllibre,
objecte de l'encárrec, es necessita
ven vuitanta-dues fotografies en

tre les quatre illes. En féu quatre
mil, d'aquí que encara avui se'l re

cordi, com ho fa J ean Schalekamp,
com «un estranger amb boina ne

gra, carregat amb cinc cámeres de

fotografia: quatre feixugues Rollei
flex i una moderna Leica. Camina
va gairebé sense aturar-se, prenent
fotografies contínuament, com pos-

seít, disparant les seves cámeres com

si fossin metralladores».
Un ull ágil i de gran precisió, com

demostren les setanta-set imatges
que s'han seleccionat per a l'expo
sició de "la caixa". EIs llibres de
viatges o guies turístiques de Cas
Oorthuys mai no presentaven unes

fotografies a l'ús, sovint carregades
de tópics. Ben contráriament, a

cada una podem descobrir alguna
curiositat que, tanmateix, ens hau
ria pogut passar per davant, inad
vertida si ens haguéssim trobat al
mateix lloc i en e! mateix moment

que ho féu e! fotógraf holandes,
Totes les mirades confluents en dos
galls forcats a la brega, en un any,
e11962, que fou l'únic en que a Pal
ma es va donar llicéncia per a

aquest espectacle sangonós. El pri
mer aeroport d'Eivissa, petit i hu
mil, quan ara es lluita perque no

s'hi faci una tercera o quarta am

pliació. Un pages que passeja un

pore per la placa d'Espanya, tam

bé a Eivissa. Una processó d'auto
ritats creuant una placa a Ciutade
Ila. Nins vestits bé de curt a

Felanitx. Unes monges com a pa
pallones blanques davant la faca
na de l'església de Sant Mique!, a

Palma. Petits comercos, bicicletes
repartidores, carros, venedors de
carrer que ofereixen els productes
de la terra o de l'artesania propia,
el mereat a la placa Major de Pal

ma, capells, boines i, entre tot, un

altre ritme, un altre color, un altre
estil de vida que conservava l'es
sencia d'aquest país, ara només re

cuperable en fotografies que ens

fan adonar que alló que en realitat
és proper ens sembli tan llunya.
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Album Cernuda: Una meravella
Estava davant l'aparador de la llibreria Embat i

passava la vista per rengles i rengles de llibres. Una

foto de color sepia va atreure des del principi la
meva atenció: un Luis Cernuda jove i elegantíssim
a Sevilla. Alló devia ser una novetat publicada per
celebrar el centenari, l'any 2002, del seu naixement.
Hi vaig entrar escapat i vaig trobar-me de morros

amb el volum en la
taula de novetats:

Luis Cernuda. Álbum
(Publicaciones de la

Residencia de estu

diantes) amb la bio

grafia a cárrec de

James Valender i la

iconografia de Luis

Muñoz. Era un lli
bre com un missal

de cobertes dures
color de taronja que
anava dins un estoig
on hi havia la foto
de Cernuda al pas

seig Colón sevillá el
1934 i un poema,

«Jardín antiguo».
Amb desesper vaig

comencar a fulleiar-lo i em semblá una d'aquestes
joies que havia pensat que algú havia de fer algun
dia: la biografia escrita i en imatges d'un poeta es

timat. Quant més el mirava més m'agradava: allá
hi havia un filó: tot l'univers de Cernuda des del
seu naixement, els aspectes més significatius de la
seva trajectória vital, els familiars, els amics i els

contemporanis, els llocs on va viure, les obres que
va publicar, primeres edicions, retalls de diaris i
manuscrits. També vaig trobar al mateix temps una

edició facsímil de la de 1925 de Marinero en tierra

(Visor) de la Biblioteca Nueva de Rafael Alberti,
que havia aparegut també amb motiu del centena

ri del naixement del poeta el2002. rÁlbum Cernuda
és una capsa plena de sorpreses: hi ha nombroses

fotografies -moltes d'aquestes inedites i invistes i
moltes fetes per ell mateix- del fons de la Residen
cia de Estudiantes i de molts arxius d'amistats i

d'institucions, així com de col-leccions públiques
i privades, que ens fan viatjar per totes les estaci

ons del poeta (la infantesa al carrer d'Acetres de

Sevilla, l'adolescencia al Colegio Calasancio

Hispalense, la joventut a l'Escola Militar, la conei

xenca amb els amics de la generació del27 i d'al
tres -Lorca, Aleixandre, Altolaguirre, Chacel, els

Albornoz, etc.-, els amics dels plaers prohibits -hi
ha una foto de vuit joves amb banyador a la platja
que sembla de l'Uomo-Vogue-, la guerra incivil,
l'exili cap a Anglaterra, l'anada cap a América, l'es
tada a Mexic i el final de la seva vida entre Califor
nia i Coyoacán). No podia deixar de mirar aquella
galeria de personatges que envoltaren Cernuda, i
els mecanoscrits de poemes i de cartes i els retalls
de cartes i edicions primeres dels seus llibres. Alló
era un festival complet. Ara, que ja he llegit el text

de Valender i que en la seva concentració estricta
no deixa res d'una complexa i completa vida de

poeta; que he devorat les dues entrevistes (una amb
els familiars de Cernuda, Mary Álvarez de Toledo i

Ángel María Yanguas Cernuda, que donen una vi
sió de l'avior i de l'atmosfera de la família més pro
xima; l'altra amb Paloma Altolaguirre, filIa de
Manuel i de Concha Méndez, que va viure a la
mateixa casa en els darrers deu anys de la seva vida
i que ens explica el caracter i els costums íntims
del poeta madur); que he repassat la bibliografia i
els diversos índexs, encara puc dir que l'álbum és
un cofre on cada vegada que hi torn trob nous de
talIs, noves mirades, nous tresors nous gusts.
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Lart de saber menjar és dels més
savis i estimulants. Per aixó et

parlaré d'un llibre que té un tí
tol i una coberta que fan
fugiguera empero que, quan en

tres en les seves planes, et tems

que és una eina magnífica ple
na d'informacions extraordiná
ries. Ealimentació de lespersones
grans (Editorial Portie), realitzat
per Pilar Betriu, Merce Pi i
Magda Reixach
del Centre d'Ense-
nyament Superior
de Nutrició i Die-
rética. Aquest cen-

tre és una fundació
privada, adscrita a

la Universitat de

Barcelona, que es

dedica a la forma
ció teórica i prac
tica en materia de
nutrició aplicada i
també té serveis
d' organi tzació,
d'assessorament i
de consulta en

l'ámbit nutricio
naI. Primer de tot

una advertencia:
elllibre no és tan

sols per a les per-
sones gran s sinó
que serveix per a

tots els públics. Per

que? Ben clar i ca-

tala: a la primera
part dóna unes informacions
sobre l'alimentació que són

extrapolables a totes les edats,
malgrat que hi hagi capítols es

pecials per als majors de 65 anys.
M'agraden molt les reflexions
que es fan sobre el procés d'en
velliment -tot el conjunt de
canvis fisiológics que modifi

quen el funcionament de l'or

ganisme- i com ho lliguen amb
els aspectes psicológics que
aconsegueixen que els indivi-

l'art del saber i del sabor: Menjar bi i bo
dus acceptin els canvis corporals i
les limitacions físiques. Deixen
ben cIar que a més a més de
l'autoestima, de mantenir el con

tacte amb la família i les amistats i
de fer coses que els donin marxa,
l'alimentació té un lloc clau en l'es
tat de salut, en la prevenció de ma

lalties i en la millora de la qualitat
de vida. EIs requeriments nutritius
que fan referencia a les necessitats

d'energia i de nutrients estan ex

plicats amb un llenguatge clar i

planer que, amb l'ajuda de petits
quadres sinóptics, permet que te

mes complexos com el funciona
ment energetic de l'organisme o

la definició dels principals nutri
ents siguin fácils d'entendre i

d'aplicar. Sí, aquí hi ha una altra
de les claus delllibre: la importan
cia practica que té: dóna consells
sobre els diversos ápats diaris, ex

plica creences incorrectes sobre

l'alimentació, mostra exemples
senzills de menús saludables i
fa entendre situacions concre

tes que requereixen atenció ali
mentaria especial (hipertensió,
restrenyiment, anorexia, etc.).
Tot aixó són les cent primeres
planes delllibre. Les altres cent

cinquanta és un conjunt de re

ceptes que constitueixen un cor

pus extraordinari per a perso-
nes de totes les
edats. Estan es

tructurades amb
una definició cla
ra dels ingredients
i de l'elaboració i
van acompanya
des d'un comenta

ri dietetic, el con

tingut energetic i
un gráfic que re

presenta la cober
tura de cada nutri
en t respecte de les
racions diáries re

comanades. Vaig
regalar elllibre a

una amiga meva

que té molt de gust
per a la cuina, una

gran cuinera, i des-

prés de superar el
títol i la coberta,
quan va comencar
a fullejar els textos

i especialmen t les

receptes, ha col·-
locat aquesta obra entre els seus

llibres de consulta: «M'entusi
asma perque hi ha molts de plats
d'elaboració facil i perque les

explicacions estan molt ben fe
tes. Ah! Pero sobretot hi ha re

ceptes boníssimes i originals
dins la gran tradició nostrada.»

Que siguin aquestes paraules
d'una experta el millor espot pu
blicitari per a un llibre eminent
ment práctic en que es concilia
el saber i el sabor a les totes.



Fa més de 90 anys que Magí Piña va obrir una petita botiga al carrer del Sindicat, la qual va

mantenir oberta un dels seus fills, Bartomeu Piña. Laltre, Magí Piña, va continuar la tradició

familiar d'anar a vendre joies i rellotges als mercats dels po
bles,
Avui, Magdalena Piña, la propietaria del negoci, recorda el

temps en que son pare es trobava al capdavant de la joieria.
«El meu pare pertanyia a la Falange, pero tenia una gran

amistat amb Paquita Bosch, que era del Partit Comunista.

Malgrat la diferencia de pensament, s'entenien perfectament
i anaven junts a classes de rus.»

Precisament, aquests coneixements ajudaren Bartomeu Piña

a contactar amb uns ciutadans d'aquell país, els quals havien

arribat a Palma amb un vaixell que havia fet escala a l'illa.

Aixó li permeté ser durant anys el distribuidor de Diamant,
una famosa marca de rellotges russos.

Magdalena Piña treballa a la botiga des de fa més de 20 anys i

és la tercera generació de joiers de la família. «Abans teníem

or, plata i rellotges. Ara ens dedicam més a la platería», afir

ma, al temps que posa en dubte el fet que el negoci continui

funcionant passats els 10 anys de lloguer del local.

agín Joyero
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asa Bet, una antiga merceria reforma�
Oberta e11848, prácticament no hi havia cap dona que es dedicas a la costura que no conegués
Casa Bet, una merceria on es podia comprar de tot i molt. Fou fundada per Rafel Cortes, després

passa a mans de Pau Cortes i el1964 és heretada per
Estanislau Cortes, el qual deixa la botiga a Pilar

Cortes, l'actual propietaria.
Origináriament el negoci ocupava tota la cantona

da dels carrers de la Bosseria i de l'Argenteria, pero
Rafel Cortes la va dividir en dues parts per repar
tir-la entre els seus dos fiUs: un es dedicava a la
venda només de botons i bosses, i l'aItre, a produc
tes de merceria.

Quan tanca la botiga de botons i bosses, Estanislau
Cortes es reconverteix i comenca a vendre tot ti

pus de genere: Casa Bet és ja un negoci molt cone

gut a Palma. Lany 1972, un cotxe s'estavellá contra

la facana i aixó féu necessária una reforma que
transforma l'antiga fesomia de la botiga en la que
té actualment.

Avui, a Casa Bet podem trobar-hi botons, cremalleres, serrells, passamaneria, ventalls, fils, pe
drería, elástics, tapets de punt mallorquí i una gran varietat de productes de merceria.

Magín Joyeros
Carrer del Sindicat, 16 . 07002 Palma
Te!. 971 711162

Casa Bet
Carrers de la Bosseria, 6, i de l'Argenteria, 32 . 07001 Palma
Te!. 971 722 069
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• Departament de Cultura
Arxiu del So i de la Imatge

Ajuda'ns a salvar les antigues imatges de Mallorca.

Fent MeInoria
Sí tens pel-lícules o fotografíes antigues, el Consell de Mallorca, a través de l'Arxiu del So i de la Imatge,
t'ajuda a conservar-les.

Informació: Tel. 971 228023 Fax 971 717 066 ale: malberti@conselldemallorca.net.
Adreca: Placa de I'Hospital, 4. 07012 Palma.



Més i millors infraestructures
a la UIB
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EI nou edifici Gaspar Melchor Jovellanos, de quasi 20.000 m2, destinat

ais estudis de Dret i d'Económiques, amb eis més moderns i avancats serveis,
amb espais comuns, multiaulari, biblioteca de 1.500 m2, sales de

videoconferencia i d'inforrnatica, etc., compleix les millors condicions per

garantir una universitat més competitiva i de més qualitat.
Perque el progrés cultural, el desenvolupament tecnolóqic i la competitivitat
de la nostra societat depenen també d'unes millors infraestructures

uníversitáries.

Una aposta per la universitat, i amb la universitat.
Una aposta per l'educació, la formació i el futuro

,

Amb el PROGRES
hi som tots

GOVERN
DE LES ILLES BALEARS


